




3 اقتصادی
شنبه -12 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4571

دور جدید واگذاری های سازمان خصوصی سازی در اواخر ماه جاری انجام 
می شود. در این واگذاری ها ۱۸ بنگاه از طریق مزایده عرضه می شوند.

به گزارش ایسنا، دور جدیدی از واگذاری های سازمان خصوصی سازی در 
تاریخ ۲۸ خردادماه جاری انجام می شود. در این روز ۱۸ بنگاه توسط سازمان 
خصوصی سازی به مزایده گذاشته می شود. همچنین قسمتی از سهام یک 
شرکت از طریق بورس و قسمتی از سهام یک شرکت از طریق فرابورس 

عرضه می شود.
از جمله این بنگاه ها می توان به سیلوی اهواز به ارزش تقریبی ۳۹ میلیارد 
تومان، سیلوی بهبهان به ارزش تقریبی ۲۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان، 
سیلوی شوشتر به ارزش تقریبی ۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان، سیلوی 
روباز شوشتر به ارزش تقریبی ۳۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان، سیلوی قدیم 
کرمان به ارزش تقریبی ۲۶ میلیارد و ۹۰۱ میلیون تومان، سیلوی ارزویه بافت 
به ارزش تقریبی ۱۸ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان، سیلوی قدیم خرم آباد به 
ارزش تقریبی هشت میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان، سیلوی قدیم ازنا به ارزش 
تقریبی ۱۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان، سیلوی قدیم بجنورد به ارزش 
تقریبی سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان، سیلوی بیجار به ارزش تقریبی 
۳۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان، انبار مکانیزه همدان به ارزش تقریبی ۱۷ 

میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان، سیلوی قدیم سقز به ارزش تقریبی ۱۶ میلیارد 
و ۱۰۹ میلیون تومان، سیلوی قدیم همدان به ارزش تقریبی ۱۳ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون تومان و انبار مکانیزه نهاوند به ارزش تقریبی ۱۱ میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون تومان اشاره کرد.
تقریبی ۳۷  ارزش  به  ایران  و مسکن سازی  عمران  بنگاه  دو  همچنین 
میلیارد تومان و فراوری مواد پروتئینی اهواز به ارزش تقریبی یک میلیارد و 
دویست میلیون تومان دیگر بنگاه هایی هستند که واگذار خواهند شد. تمام 

قیمت هایی که گفته شده قیمت پایه برای مزایده هستند.
علاوه بر این ها قرار بر این است که ۱۷.۳۴ از شرکت بیمه البرز و ۱۱.۴۴ 
درصد بیمه اتکایی امین در تاریخ ۲۸ خردادماه سال ۱۳۹۷ از طریق عرضه 
در بورس به بخش خصوصی واگذار شود. در اطلاعیه عرضه سهام بیمه البرز 
درباره شرایط واگذاری این سهم آمده است که خریدار می تواند یکجا نقد یا 
نقد و اقساط مبلغ سهام را پرداخت کند در حالت نقد و اقساطی ۳۰ درصد 
مبلغ باید به صورت نقدی و مابقی به صورت اقساطی طبق شرایط اعلام شده 

پرداخت شود.
تعداد سهام قابل عرضه بیمه البرز ۶۹۳ میلیون و ۶۶۶ هزار و ۷۷۷ سهم 
است که قیمت پایه آن ۱۰۸ تومان و ۹ ریال می شود. قیمت پایه معادل با 

قیمت بسته شدن روز قبل از عرضه به اضافه ۲۰ درصد به شرط آنکه از ۱۰۸ 
تومان و ۹ ریال کمتر نباشد.

بیمه اتکایی امین نیز برای بار دیگر قرار است در روز دوشنبه ۲۸ خردادماه 
سال ۱۳۹۷ در فرابورس عرضه شود. تعداد سهام قابل عرضه این شرکت 
۲۸۵ میلیون و ۹۹۶ هزار و ۸۷۲ سهم است که معادل ۱۱.۴۴ درصد از 
کل سهام می شود. فروشنده این سهم سازمان خصوصی سازی به وکالت از 
شرکت سرمایه گذاری های خارجی است. قیمت پایه هر سهم معادل قیمت 
بسته شدن روز قبل از عرضه به اضافه ۲۰ درصد به شرط آنکه مبلغ آن از 
۱۲۵ تومان و ۴ ریال کمتر نباشد. این سهم در بازار دوم فرابورس ایران عرضه 
خواهد شد. شرایط تسویه قیمت معامله به این صورت است که خریدار ۱۵ 
درصد را به صورت نقدی و بقیه اقساط را حداکثر در شش سال پرداخت 
می کند. همچنین خریدار حداکثر ۲۰ روز کاری فرصت دارد که مبلغ نقدی 

را به سازمان خصوصی سازی بپردازد.
و  ایلام  نام های کشتارگاه صنعتی  با  بنگاه دیگر  بنگاه ها دو  این  به جز 
کشتارگاه صنعتی اقلید فارس توسط سازمان خصوصی سازی و به وکالت 
از مالک در ۲۸ خردادماه به مزایده گذاشته می شود. خریدار باید پنج درصد 

از قیمت معامله را نقدی بپردازد و مابقی را در مدت ۱۰ سال پرداخت کند.

هرچند اقتصاد ایران با تحریم ها بیگانه نیست و از سه دهه 
پیش با آنها خو گرفته و کنار آمده اما هنوز تا فائق آمدن بر 
تازه فاصله دارد.فاصله هایی که به گفته کارشناسان  شرایط 
اقتصادی می تواند با برنامه ریزی و عملیات اجرایی دقیق پر شود.
زمزمه تحریم های تازه علیه کشورمان از ماهها پیش شنیده 
می شد.از همان روزهایی که دونالد ترامپ رییس جمهور آمریکا 
بنای خروج از توافق برجام را گذاشت.هرچند مسئولان دولتی 
اعلام می کنند که برنامه ریزی برای مواجهه با شرایط تازه از 
شش ماه پیش از اعلام زمان بندی آمریکا را در دستور کار قرار 
داده اند،اما با این حال برخی بازارها از جمله بازار ارز نتوانست در 

مقابل تهدیدها آنطور که باید مدیریت شود.
البته از حدود یک ماه گذشته که سامانه نیما پا به عرصه 
تبادلات ارزی کشور گذاشته،تقاضاهای واقعی از بازار آزاد به 
سوی این سامان رفته و ترمز افزایش قیمت بیشتر دلار هم در 
بازار سیاه تقریبا کشیده شده است،اما همچنان فعالان اقتصادی 

از مشکلات این سامانه ابراز نارضایتی می کنند.
تردیدی نیست که شرایط امروز ایران به گونه ای نیست که 
آن را در قالب موقعیتی عادی و معمولی توصیف کرد، به همین 

دلیل نیز اداره امور از جمله مدیریت اقتصادی کشور، نیازمند 
تمهیداتی ویژه است تا حداکثر بهره و حداقل ضرر متوجه مردم 

و کشور شود. 
اقتصاد ایران از سه دهه پیش با تحریم های بین المللی مواجه 
بوده است، ولی تحریم های چند سال اخیر از چند حیث تفاوت 
کلی با موارد پیشین داشته اند. تحریم هایی که پیش از توافق 
برجام اجرایی شد،به دلیل آنکه ضمانت اجرای شورای امنیت 
سازمان ملل متحد را داشت و از سویی گستره تحریم ها از 
طرف کشورهای بیشتری اعمال می شد و از همه مهمتر این که 
مبادلات پولی و نیز نفت را هم شامل بود،شرایط سخت تری را 
رقم زد.اما در تحریم های جدید که پیش روی ایران قرار دارد،به 
نظر می رسد،اینبار شرایط کمی متفاوت تر از گذشته خواهد بود.

جای خالی بخش خصوصی
بدترین اتفاقی که برای یك اقتصاد می تواند رخ دهد، نادیده 
گرفتن قواعد و اصول حاکم بر اقتصاد است. شرایط تازه پیش 
روی اقتصاد ایران هم بی نیاز از توجه به قواعد و اصول اقتصاد 
نیست. از همین رو،کارشناسان به دولت توصیه می کنند که 
پیش از هر تصمیمی برای اداره اقتصاد کشور در شرایط تازه،نظر 

بخش خصوصی را به عنوان بازوی اجرایی شرایط تازه جویا شود.
می  تهران  بازرگانی  اتاق  بانکی  مشاور  زاده  رییس  مهدی 
گوید:»باوجود بخشنامه اسحاق جهانگیری معاون اول رییس 
جمهور مبنی بر مشورت با بخش خصوصی درباره تصمیم های 
مهم برای اقتصاد کشور،متاسفانه تصمیم دستگاهها و وزارتخانه 
ها پشت درهای بسته و بدون نظرخواهی از بخش خصوصی 

اخذ می شود.«
به گفته او در شرایط تازه اقتصادی کشور بخش خصوصی می 

تواند کمک بزرگی برای دولت باشد.
این فعال اقتصادی می گوید:»اگر قرار باشد که مردم، حامی 
اقتصاد باشند، تولیدکنندگان در بخش خصوصی نیز باید با این 
حمایت همراه باشند، ولی این مسأله نیازمند اعتماد داشتن به 
بخش خصوصی است. کافی است که سیاست ها به صورت 
شفاف و روشن اعلام شود، پس از آن باید راه را برای حضور 

بخش خصوصی باز کرد. 
اقتصاد ایران در آستانه فصل تازه

تحولات بازار ارز و افزایش قیمت به تدریج در قیمت بسیاری از 
کالاها و خدمات خودنمایی می کند.آنطور که کارشناسان پیش 

بینی می کنند،نرخ تورم در نیمه دوم سال دو رقمی خواهد 
ش.هرچند در سه ماهه اول امسال تورم به بخش خوراکی ها هم 
رسیده است،اما هنوز میانگین تورم بنا بر اعلام مرکز آمار و بانک 

مرکزی تک رقمی است.
البته پیش بینی ها حکایت از تاثیرپذیری افزایش قیمت کالاها 
تواند،شرایط  تورم دارد.اتفاقی که می  و خدمات در میانگین 
اقتصادی را تحت تاثیر قرار بدهد.چه آنکه تبعات منفی تورم 
متعدد است، از جمله آنکه نتیجه قطعی و مهم آن، کاسته شدن 
از توان و قدرت خرید طبقات ضعیف و مزد و حقوق بگیر است. 
نتیجه ای که باید با لزوم همراهی و همگامی مردم با اقتصاد 

مقاومتی تطابق داشته باشد. 
اگرچه  اتخاذ سیاست های توزیع سهمیه ای یا سیاست های 
کنترلی در قیمتها به عنوان یك راه حل بسیار موقتی برای 
جلوگیری از عوارض مذکور برای تورم است، ولی این سیاست ها 
نه تنها موقتی هستند، بلکه خود منشأ بروز مشکلات دیگری نیز 

هست که آن را به عنوان یك راه حل مناسب معرفی نمی کند.
کنترل  تورم،  از  جلوگیری  برای  راه  مهمترین  رو،  این  از   

نقدینگی از طریق کاهش هزینه های عمومی و دولتی است.

جلوگیری از تورم، کنترل نقدینگی و کاهش هزینه های عمومی و.....

تحریمهایاقتصادیچگونهبیاثرمیشوند؟

رییس سابق اتاق بازرگانی مطرح کرد

بلاتکلیفیتجاردرسیاستجدیدارزی
در شرایطی که به گفته مسئولان مقرر بود لیست اقلامی که مشمول قانون بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به سامانه نیما می شود، اعلام شود، رییس سابق اتاق بازرگانی ایران 

تصریح کرد که خبری از فهرست این اقلام نیست و همه تاجران منتظر آن هستند.
پس از نوسانات به وجود آمده در بازار ارز دولتمردان تصمیم گرفتند سیاستگذاری 
جدیدی برای ساماندهی آن انجام دهند و در این زمینه سامانه ای به عنوان نیما )نظام 
یکپارچه سازی ارزی( راه اندازی و مقرر شد که دلار ۴۲۰۰ تومانی برای همه واردکنندگان 
و نیازمندان به ارز از جمله مسافران، دانشجویان و تجار اختصاص یابد و صادرکنندگان در 
راستای شفاف سازی و تامین منابع ارزی کشور، ارز حاصل از صادرات خود را به سامانه 
نیما بر اساس نرخ رسمی اعلام شده تحویل دهند تا واردکنندگان بتوانند از دلار ۴۲۰۰ 
تومانی استفاده کنند که در این زمینه مقرر شد لیست اقلامی که امکان عرضه درآمد 
صادراتی در این سامانه را بدارند اعلام شود که در این زمینه محسن جلال پور - عضو 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران- به ایسنا گفت: با وجود اعلام این تصمیم و وعده های 
بسیار برای انتشار لیست مورد نظر هنوز هیچ فهرستی از اقلام کالاهای صادراتی مشمول 
این دستورالعمل جدید منتشر نشده است. وی اظهار کرد: در حال حاضر در شرایط 
تحریم قرار داریم و احتمال سخت تر شدن شرایط بین المللی کشور در آینده نیز وجود 
دارد. بنابراین حتما باید تمهیداتی در این زمینه اندیشیده می شد که سامانه نیما و 
شفاف سازی در زمینه تامین، تسهیل و شفاف سازی منابع ارزی در همین راستاست اما 
اینکه تمهیدات مورد نظر این باشد که حتما لیست اقلامی معرفی شود، شاید بتوان گفت 

که راه های جایگزینی هم وجود دارد و از راهکارهای دیگر نیز استفاده کرد.
محصولات کشاورزی نباید در لیست بازگشت ارز صادراتی باشند 

جلال پور تصریح کرد: در این زمینه بهتر است که کالاهایی مشمول لیست اقلام مورد 
نظر باشند و ارز حاصل از صادرات خود را به بانک مرکزی و سامانه نیما برگردانند که از ارز 
۴۲۰۰ تومانی استفاده می کنند یا آنکه تسهیلات خاصی برای آنها در نظر گرفته می شود 
که می توان به مجموع پتروشیمی ها، میعانات گازی و ... که گاز ارزان، انرژی ارزان و خوراک 
ارزان به آنها اختصاص می یابد، اشاره کرد. اما کالاهایی مانند محصولات کشاورزی که هیچ 
تسهیلات، یارانه و ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی به آنها تعلق نمی گیرد، نباید در قالب این لیست 
قرار گیرند و سیاستگذاری درستی در این زمینه به شمار نمی رود و نمی تواند صادرات را 
تقویت کند. این عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: در زمینه محصولات کشاورزی باید گفت 
محصولی مانند پسته که می خواهد در این لیست قرار گیرد، سال هاست که کود و سم مورد 
نیازش در داخل کشور تولید می شود و بسیاری از تولیدکنندگان و صادرکنندگان معتقدند 
که نیازی به ارز دولتی یا ۴۲۰۰ تومانی ندارند و آزاد شدن نرخ ارز در این زمینه می تواند به 
رقابتی شدن بازار و تقویت تولید و صادرات آنها کمک کند اما در زمینه کود و سم اختصاص 
ارز دولتی و یارانه و ... سبب شده تا رانتی در بازار آن به وجود بیاید و به همین دلیل ما معتقد 

به حاکمیت اقتصاد آزاد در بازار محصولات کشاورزی هستیم.
قیمت ارز حاصل از صادرات نباید دستوری تعیین شود 

جلال پور اظهار کرد: تاجران نسبت به راه اندازی سامانه نیما یا حتی اعلام سیاست جدید 
ارزی مبنی بر بازگشت ارز حاصل از صادرات و تهیه و انتشار لیست اقلامی در این زمینه 
اعتراض چندانی ندارند اما به نظر می رسد اینکه به صورت تحکمی و دستوری قیمتی برای 
ارزهای صادراتی و تحویل آن مشخص کنیم، درست نیست به صادرات آسیب می رساند. 
به ویژه صادرات محصولاتی که در قالب بخش خصوصی واقعی صورت می گیرد باید رقابتی 
باشد و بتواند در داخل و خارج از کشور با اختیار تاجران مدیریت شود. رییس سابق اتاق 
بازرگانی ایران گفت: به نظر می رسد دلیل تاخیر در اعلام لیست اقلامی مشمول دستورالعمل 
جدید ارزی ابلاغ شده این است که بررسی بیشتر لیست اقلامی و چگونگی اجرای این 
سیاستگذاری است، چراکه بسیاری از فعالان بخش خصوصی نسبت به چگونگی و نحوه 
اجرای این سیاست انتقاد کرده بودند. هنوز هیچ لیستی از مراجع رسمی از بانک مرکزی 
تا سازمان توسعه تجارت ابلاغ نشده است و تاجران منتظر و امیدوارند که لیست، جامع و 

بر اساس منطق درست ابلاغ شود تا صادرات در این زمینه بتواند ساماندهی و تقویت شود.

وزیر نیرو: 

آبوبرقکمترینسهمرادرهزینهخانواردارد

وزیر نیرو با اشاره به افزایش هفت درصدی تعرفه آب و برق از ابتدای اردیبهشت ۹۷ 
گفت: با وجود این، هنوز آب و برق پس از دخانیات کمترین سهم را در سبد هزینه 

خانوارهای کشور دارا است. 
اردکانیان افزود: فاصله قابل ملاحظه ای تا قیمت تمام شده )آب و برق( داریم و این نرخ 
باید اصلاح شود.  وی اظهار امیدواری کرد که فاصله قیمت تمام شده و قیمت تکلیفی 
)قیمت کنونی( موجب نشود مردم با دشواری مواجه شوند و ما در عرضه آب و برق 
پایدار با اختلال مواجه شویم. به گزارش ایرنا، قبل از افزایش هفت درصدی قیمت آب 
و برق، وزارت نیرو قیمت تمام شده هر مترمکعب آب شهری را یک هزار تومان اعلام 
می کرد در حالی که به قیمت ۴۰۰ تومان عرضه می شد با افزایش هفت درصدی نرخ 
آب، قیمت هر متر مکعب آب برای مشترکان شهری فقط ۲۸ تومان و برای مشترکان 
روستایی هفت تومان افزایش یافته است. اردکانیان که امروز پس از بهره برداری از چند 
طرح در شهرستان های ورامین، پاکدشت، قرچک و پردیس استان تهران برای بازدید از 
سد نمرود وارد شهرستان فیروزکوه شده بود در ادامه مصاحبه خود، با اشاره به پروژه سد 
نمرود گفت: این سد بیش از ۸۰ درصد پیشرفت دارد که در صورت تامین اعتبار آن به 
میزان ۲۸۰ میلیارد تومان با کمک سازمان برنامه و بودجه هرچه زودتر آماده بهره برداری 
خواهد شد. به گفته وی، سد نمرود افزون بر ۱۲۰ میلیون مترمکعب آب را برای مصارف 

مختلف اشامیدن، کشاورزی، صنعت و حقابه های زیست محیطی تامین می کند.
وی در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر حقابه مردم پایین دست سد نمرود و زمین 
های روستای »سُله بُن« که با بهره برداری از سد به زیر آب خواهد رفت تاکید کرد 
باید مشکلات صاحبان این زمین ها را حل کرد و به حقابه ها تخصیص یابد. شهرستان 

فیروزکوه در شرق تهران واقع شده است.
 

با هدف رفع ابهام ادارات کل امور مالیاتی ؛

بخشنامهصدورصورتحسابفروشارز
توسطاشخاصابلاغشد

ارز و  رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور، بخشنامه  صدور صورتحساب فروش 
حق العمل کاری را با هدف اجرای مواد ۹۵ و ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم به ادارات 

مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد. 
این بخشنامه با هدف رفع ابهام ادارات کل امور مالیاتی در ارتباط با صدور صورتحساب 
فروش ارز توسط اشخاص غیر شاغل در بازار ارز که اقدام به تبدیل ارز می  کنند و 
همچنین تکلیف قانونی آمر )فروشنده( در مورد صدور فاکتور در مواردی که اقدام به 
ارسال کالا برای حق العمل کار )نماینده آمر( به منظور فروش توسط آنها می کند، و ایجاد 

وحدت رویه در رسیدگی های مالیاتی صادر شده است.
بر این اساس، اشخاصی که برای نیاز خود اقدام به تبدیل وجوه ارزی در صرافی های 
دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و بانک  ها و موسسه های 
اعتباری غیربانکی مجاز می  کنند، این فعالیت ها از مصادیق فروش کالا یا عرضه خدمات 
توسط اشخاص حقوقی و یا صاحبان مشاغل به شمار نمی رود. بنابراین الزامی به صدور 
صورتحساب موضوع آیین نامه اجرایی ماده ۹۵ قانون مالیات های مستقیم مصوب ۳۱ 
تیرماه ۱۳۹۴ توسط اشخاص مذکور وجود ندارد. البته این معنی نفی انجام ثبت های 
حسابداری در دفاتر و یا اسناد و مدارک مربوطه براساس استانداردهای حسابداری و 
الزام ارسال اطلاعات مربوطه در قالب فهرست خرید و فروش ارز نخواهد بود.  همچنین 
با توجه به ماده ۳۵۷ قانون تجارت مصوب سال ۱۳۶۱ چون حق  العمل کار به اسم 
خود، ولی به حساب آمر اقدام به فروش کالا می کند، بنابراین امر بابت فروش کالاهایی 
که به حساب او و توسط حق العمل کار انجام می شود، نیازی به صدور صورتحساب 
فروش موضوع آئین نامه اجرایی ماده ۹۵ قانون مالیات های مستقیم مصوب ۳۱ تیرماه 
۱۳۹۴ ندارد و ارسال فهرست اطلاعات این گونه معاملات براساس جداول پیش بینی شده 

موضوعه در سامانه معاملات فصلی صورت می پذیرد. 
به گزارش ایرنا و بر اساس ماده ۹۵ قانون مالیات های مستقیم، صاحبان مشاغل وظفند 
دفاتر و یا اسناد و مدارک حسب مورد که با رعایت اصول و ضوابط مربوط از جمله اصول 
و ضوابط مربوط به تنظیم دفاتر تجاری موضوع قانون تجارت در خصوص تجار تنظیم 
می شود را برای تشخیص درآمد مشمول مالیات نگهداری و اظهارنامه مالیاتی خود 
را بر اساس آنها تنظیم کنند. همچنین طبق ماده ۱۶۹ این قانون، اشخاص حقوقی 
و صاحبان مشاغل که حسب اعلام سازمان امور مالیاتی کشور موظف به ثبت نام در 
نظام مالیاتی می شوند، مکلفند برای انجام معاملات خود صورتحساب صادر و شماره 
اقتصادی خود و طرف معامله را در صورتحساب ها قراردادها و سایر اسناد مشابه درج 
و فهرست معاملاتی خود به سازمان امور مالیاتی ارایه کنند در غیر این صورت مشمول 

۲ درصد جریمه می شوند.

 یکی از معضلات فعلی اقتصادی ایران به پدیده واسطه گری و دلالی معطوف 
می  شود، افراد و گروه هایی که با فعالیت های به اصطلاح کاذب، به سودهای 
را در مسیر حرکت عادی  و موانعی جدی  پیدا می کنند  بسیاری دست 

اقتصادی کشور به سمت پیشرفت و توسعه ایجاد می کنند.
دلالی و واسطه گری از پدیده هایی است که در سالیان اخیر در بسیای از 

حوزه های اقتصادی نفوذ و رسوخ پیدا کرده است.
به واقع دلال به کسی اطلاق می شود که بدون متحمل شدن زحمتی، 

بخشی از سود فعالان عرصه تولید و یا فعالان اقتصادی را به جیب می زند.
به تعبیر دیگر دلال به کسی می گویند که به واسطه حضور و فعالیت او،انجام 
یک معامله، خرید و فروش و یا ارائه و خرید خدمات،تسهیل و تسریع می شود 

و به واسطه این حضور، ) فرد یا گروه دلال( مبلغی را دریافت می کنند.
البته در سالیان اخیر واژه دلالی با مفهوم عامِ آن و یا با آنچه که در سالیان 
گذشته به ذهن متبادر می شد،فاصله بسیاری پیدا کرده و متاسفانه در 

بسیاری از حوزه ها شاهد جولان دلال ها می باشیم.
دلالی خرید وام بانکی، دلالی ارز و سکه، خرید و فروش فیش حج و حتی 
دلالی برای حضور هر چه سریع تر یک بیمار برای بستری شدن در فلان 
بیمارستان و دهه ها و صدها دلالی دیگر که معنای واژگانی دلالی را به نسبت 

سالیان و دهه های گذشته با تغییراتی جدی همراه ساخته است.
حضور دلالان و واسطه گران سودجو در هر عرصه ای مخرب خواهد بود و 

اگرچه ممکن است در نگاه اول، نقش آفرینی کاذب این افراد و گروه ها در 
ذهن برخی سازنده به نظر رسد، اما در کلیت امر، پدیده مذکور خسارت و 
آسیب هایی جدی را برای کشور در پی خواهد داشت و در بسیاری از مواقع این 

فعالیت ها می تواند به عاملی برای ظهور و بروِز زیر پوستیِ فساد تبدیل شود.
 در شرایطی که نظام عرضه و تقاضا از توازن لازم برخوردار است، عرصه برای 

ظهور دلالان نیز تنگ تر خواهد شد.
کارشناسان معتقدند نظارت اصولی بر عرصه تولید و توزیع،ضریب نقش 
آفرینی مخرب و غیر سازنده دلالان را به حداقل ممکن کاهش خواهد داد و 
در فقدان نظارت اصولی ، دلالی نیز با رشد و افزایش هر چه بیشتری همراه 
می شود و فعالیت آنها به میزانی تعمیق می شود که بخش عمده سود و منافع 

تولید کنندگان یا توزیع کنندگان را به جیب می زنند.
مطالعات و بررسی های انجام شده نشان می دهد عدم آگاهی فروشندگان 
و رکود بازار دو عامل تاثیرگذار در شیوع دلالی و افزایش سودجویی های آنها 

به شمار می رود.
احمد رستمی، یکی از فعالان حوزه تولیدی و صنعتی ، با اشاره به لزوم 
برخورد و مقابلة حداکثری با دلالان و واسطه ها اظهار کرد: هر آنچه در یک 
اقتصاد، ضریب نفوذ دلال ها و واسطه ها تشدید شود به همان میزان شاهد 

بروز فساد و نارسایی در حوزه های اقتصادی خواهیم بود.
وی افزود: برخورد مطلقِ سَلبی با دلالان، آنچنان که باید موثر و کارآمد 

نخواهد بود بلکه می باید زمینه رشد ظهور و بروز این افراد و گروه ها شناسایی 
و در جهت مرتفع شدن عوامل ایجاد کننده آن تلاش شود.

رستمی بیان کرد: به اعتقاد بنده بخش قابل توجهی از ظهور و بروز این 
عارضه در ناآگاهی تولیدکنندگان و فعالان عرصه مذکور ریشه دارد.

این فعال در حوزه صنعتی و تولیدی گفت: متأسفانه بعضی تولیدکنندگان 
به دلیل عدم آگاهی کافی، بصورت ناخواسته زمینه و بستر لازم را برای 
سودجویی واسطه ها و دلالان فراهم می کنند و اساسا در اقتصادی که از 
شفافیت کافی برخوردار نیست، مانور و جولان واسطه ها با افزایش هر چه 

بیشتری همراه می شود.
وی افزود: رکود اقتصادی نیز از دیگر عوامل موثر در تشدید فعالیت دلالان به 
شمار می رود زیرا در چنین فضایی تولیدکننده حتی با علم و اشراف به ارزش 
محصول تولیدیِ خود چاره ای جز فروش آن به دلال ها و پرداخت هزینه 
برای پیدا کردن مشتری و تسهیل ضریب فروش کالای خود ندارد و حتی 
ممکن است برخی از فعالان عرصه تولیدی و صنعتی به ناچار برای تامین 
هزینه های مورد نیاز خود و مرتفع کردن مشکلات اقتصادی، محصولی را با 

حداقل قیمت به واسطه ها واگذار کنند.
رستمی گفت: هر آنچه شاهد حلقه های بیشتری از دلالی و واسطه گری 
در بازار باشیم به همان میزان ضریب افزایش قیمت آن محصول و بروز فساد، 

سوء استفاده و سودجویی نیز تشدید خواهد شد.
عدم شفافیت در توزیع، نشانه ای دال بر بیماری اقتصاد است

چندی پیش، علی یونسی، دکترای اقتصاد در گفتگو با رسانه ها در ارتباط 
با پدیده دلالی و واسطه گری در اقتصاد بیان کرد: در صورت شفاف بودن 
فرآیند توزیع در اقتصاد به تبع بروز هرگونه خللی در آن،قابل شناسایی و رفع 

خواهد بود.
به اعتقاد وی نتیجه عدم شفافیت در توزیع،ظهور و بروز دلالی و واسطه گری 

در اقتصاد خواهد بود.
این دکترای اقتصاد می گوید: عدم انجام وظیفه و نقش آفرینیِ صحیح 
تولید کننده و مصرف کننده، به تقویت فضای واسطه گری و پنهان کاری 
دامن می زند و همین عارضه آسیب هایی جدی و عدیده را به اقتصاد کشور 

تحمیل خواهد کرد.
وی با اشاره به نهی موکد اسلام از دلالی و اسطه گری تصریح کرد: از بدو 
اسلام، دلالی و واسطه گری رواج داشته و این فعالیت ها،جز مکاسب پرسود 
به شمار می ر فته اما اسلام به شدت چنین فعالیت هایی را نهی کرده است.

به اعتقاد وی یکی از نخستین دلایل اصلی نهی واسطه گری،به این امر 
معطوف می شود که فعالیت مذکو، زمینه سازِ احتکار کالا خواهد شد زیرا 
دلالان و واسطه ها با خرید محصولات مد نظرِ خود، آن را در انبارها ذخیره 
می کنند تا در فرصتی مناسب و با چندین برابر قیمت آن را در بازار عرضه 

کنند.
به واقع برای مقابله با این پدیده باید نظام تولید و عرضه به صورتی طبیعی 
و قاعده مند فعالیت نماید و با اطلاع رسانی و آگاهی بخشی روزانه نسبت به 
نرخ قیمت ها و محصولات، جامعه هدف را به نرخ مقرر اقلام مورد نیاز جامعه 
آگاه ساخت و البته به موازات این امر با نظارت دقیق و فزاینده دستگاه های 
ذی ربط،رونق اقتصادی و تلاش در راستای ارتقای شفافیت اقتصادی، می 
توان عرصه را برای جولان دلال ها محدود و محدودتر ساخت که قطعا تحقق 
چنین امری به تسریع فرآیند توسعه اقتصادی و حمایت مضاعف از حقوق 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان منتهی خواهد شد.

 پیامد منفی واسطه گران بر زندگی مردم چیست؟ 

دلالی، تومور بدخیم اقتصاد ایران 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۵ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۹ – اجرای احکام مدنی قم به شماره ۹/۹۶ج/۲۲۶- ثبت 
گردیده له آقای حامد غفاری علیه آقای ابوالفضل قاسمی قمی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /۷۴۶/۲۸۲/۵۳۶ ریال در 
حق محکوم له و مبلغ /۳۶/۸۶۵/۹۳۶ ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت پرداخت نماید ، محکوم له در قبال طلب 
خود ملک معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا حسب ماده ۵۱ و ۱۳۱ قانون اجرای احکام مدنی مقدار 
۵۲/۳۷۹ سهم مشاع از ۲۴۰ سهم ملک تعرفه شده در قبال محکوم به و ۲/۵۸۷ سهم از ۲۴۰ سهم نیز بابت نیم عشر دولتی به فروش 

خواهد رسید
خصوص ارزیابی ملک به پلاک ثبتی ۷۷۵۵ اصلی بخش یک قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی – کوی شماره ۶۹ – کوی شماره 
۷ – کوی شاه قلندر – پلاک ۳۰۹ و ۳۱۱ با کد پستی ۳۷۱۴۶ – ۱۶۴۹۶ بازدید به عمل آمد و ضمن بررسیهای لازم ، گزارش 

کارشناسی به شرح ذیل تقدیم می گردد .
مشخصات ثبتی و حدود ملک بازدید شده 

ملک فوق به پلاک ثبتی ۷۷۵۵ اصلی بخش یک قم به شماره ثبت ۴۴۱۶ در صفحه ۴۴۰ دفتر ۴۸ به نام آقای ابوالفضل قاسمی قمی 
که مالک ششدانگ عرصه و اعیان می باشد ملک فوق دارای عرصه به مساحت ۳۲۷/۴۷ مترمربع و اعیانی همکف به مساحت ۲۱۶/۴۲ 
مترمربع و اعیانی زیرزمین به مساحت ۸۵/۳۲ مترمربع می باشد که کل اعیانی به دو صورت که قسمت اول به صورت قدیمی ساز از 
خشت و گل و سقف ها بصورت قوسی و قسمت دوم دارای ۴۵ مترمربع با سقف تیرآهن می باشد ساختمان مذکور دارای معبری به 
عرض ۴ متر و ملک دارای عقب نشینی و دو درب آهنی نفر رو به معبر و درب و پنجره های ساختمانی آهنی و اعیانی ساختمان در 
چهار طرف حیاط مرکزی و حیاط با مساحت ۱۱۱ مترمربع می باشد . ملک مذکور دارای حدود اربعه شمالا بطول ۲۷ متر – شرقا 

بطول ۱۵/۲۰ متر – جنوبا بطول ۱۶/۲۰ متر – و غربا بطول ۵/۵۰ و ۳/۷۰ و ۴/۴۰ و ۵/۹۰ و ۵/۲۰ متر می باشد .
نظریه : ارزش ملک مورد بازدید با عنایت به موقعیت محلی – مساحت عرصه و اعیان – نوع سند مالکیت – کمیت و کیفیت بنای 

احداثی و عرض معبر و سایر عوامل موثر و بدون در نظر گرفتن دیون دولتی به شرح ذیل می باشد .
۱- عرصه به میزان ۳۲۷/۴۷ متر از قرار هر متر ۸۲۰۰۰۰۰ ریال و جمعا ۲/۶۸۵/۲۵۴/۰۰۰ 

۲- اعیانی خشت و گلی همکف به میزان ۱۷۱/۴۲ مترمربع از قرار هر متر ۲۳۰۰۰۰۰ و جمعا مبلغ ۳۹۴/۲۶۶/۰۰۰ ریال 
۳- اعیانی با تیرآهن در همکف به میزان ۴۵ مترمربع از قرار هر متر ۳۵۰۰۰۰۰ ریال و جمعا مبلغ ۱۵۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال 

۴- اعیانی زیرزمین به مساحت ۸۵/۳۳ متر از قرار هر متر ۱۲۰۰۰۰۰ ریال و جمعا مبلغ ۱۰۲/۳۹۶/۰۰۰ ریال
۵- حیاط سازی و انشعابات جمعا به مبلغ ۸۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

ارزش کل برابر سه میلیارد و چهارصد و نوزده میلیون و چهارصد و شانزده هزار ریال ) ۳/۴۱۹/۴۱۶/۰۰۰ ریال ( ارزیابی و اعلام می 
گردد .

ملک مبلغ ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل سی میلیون تومان در رهن مستاجر می باشد . 
مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۳۹۷/۰۳/۲۲ ساعت ۰۹/۰۰ الی ۰۹/۳۰ صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان 
ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از 
مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده 
باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی 

ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم –رضا زارعی

-----------------------------------------------------------
ابلاغ وقت ) احضار متهم (

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم به آقای / خانم غلامرضا مرجانی فرزند 
خواهان آقای / خانم پیمان کاملی دادخواستی به طرفیت خوانده آقای / خانم غلامرضا مرجانی به خواسته الزام به تنظیم سند مطرح 
که به این شعبه ارجاع و به شماره پرونده کلاسه ۹۷۰۹۹۸۲۶۷۸۸۰۰۰۵۰ شعبه ۳۹ شورای حل اختلاف کرج ) ۵۱ سابق ( – مجتمع 
شماره ۲ ) شهید ملک زاده ( ثبت و وقت رسیدگی مورخ ۱۳۹۷/۰۴/۱۷ ساعت ۱۵:۳۰ تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع 
ماده ۷۳ قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید 
کثیرالانتشار آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود 

، نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد .م/۹۷/۹۵۷۸/ف 
مسئول دفتر شعبه شورای حل اختلاف شعبه 39 شورای حل اختلاف کرج ) 51 سابق ( – مجتمع شماره 2 ) شهید 
ملک زاده ( – عباس طاهری محمودی

۱۸بنگاهدولتیبهمزایدهگذاشتهمیشوند
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اهداف و برنامه های امیر در لیگ هجدهم 

نقشهقلعهنوییبرایقهرمانی
پرافتخارترین مربی لیگ برتر باردیگر روی نیمکت پرافتخارترین تیم لیگ برتر نشسته 

و با خریدهای سریع و ضربتی به دنبال ساخت تیمی قدرتمند برای فصل آینده است.
سپاهان تا اینجا ۵ خرید انجام داده به اضافه اینکه با امیرقلعه نویی به عنوان سرمربی 
قرارداد بسته است. سپاهان بعد از سه فصل بد حالا با اهداف تازه ای پا به بازار نقل 
و انتقالات گذاشته است به طوری که خریدهایی که انجام می دهد باعث شگفتی 
کارشناسان شده است. در ۵ خرید سپاهان یعنی پیام نیازمند، محمد ایرنپوریان، استنلی 
کی روش، سجاد شهباززاده و ابراهیم صاحلی سه مهاجم قرار دارند و این در حالی است 
که طلایی ها مهدی شریفی ، مهرداد محمدی، مسعود حسن زاده و ساسان انصاری را 
به عنوان مهاجم در اختیار دارند. این نشان می دهد که امیرقلعه نویی در اندیشه ساختن 

یک تیم قدرتمند و البته با سبک و سیاق خودش است.
 دو خرید کلیدی

1-دروازه بان جوان
پیام نیازمند دروازه بان جوان پیکان فصل خوبی را داشت و اولین خرید قلعه نویی در 
سپاهان بود.موضوعی که علاوه بر توانایی های فنی  این دروازه بان ۲۳ ساله باید گفت 
اینکه  قلعه نویی در این سال ها نشان داده که با دروازه بان های جوان بهتر وراحت تر 

کار می کند و می تواند از آن ها دروازه بان های خوبی بسازد.
2-قدرت در کناره ها

 خرید ایرانپوریان هم یکی دیگر از خریدهایی است که می تواند کلید طلایی قلعه نویی 
در فصل آینده باشد. او با ایرانپوریان و آقایی دو دفاع کناری راست و چپ قدرتمند و 
گلساز دارد که می توانند برای مهاجمان نوک تمام کننده توپ بریزند تا آن ها را به تور 
برسانند. حالا کناره های سپاهان با ایرانپوریان تبدیل به یکی خطرناکترین ها در لیگ 

ایران خواهد شد.
 دو هدف ژنرال

اما هدف امیر از خریدهای متفاوتی که انجام می دهد چیست؟ در نگاه اول شاید او 
سه مهاجم با سبک و سیاق شبیه به هم خریده باشد به طوری که وقتی با استنلی کی 
روش قرارداد بست دیگر کسی فکر نمی کرد ابراهیم صالحی و شهباززاده را هم بگیرد 
اما این اتفاق افتاد. با این وجود به نظر می رسد امیر از این خریدها دو هدف مهم را 

مدنظر داشته است.
1-میانگین قدی

تیم سپاهان در فصل قبل و به خصوص در خطوط تهاجمی یک تیم با میانگین قدی 
متوسط و پایین بود. قلعه نویی اما با خریدهایی که انجام داد میانگین قدی تیمش را به 
طرز شگفت انگیزی افزایش داد. استنلی کی روش، ابراهیم صالحی که از جمله بازیکنان 
بلند قد هستند و ایرانپوریان و شهباززاده از متوسط بالاتر هستند. این موضوع نه تنها 
در زمان حمله که در مواقع دفاع نیز می تواند یک نکته مهم برای هر تیم باشد. با این 
وجود تاکید امیر بیشتر روی بالابردن میانگین قدی خط حمله اش بود چرا که تیم های 
او همیشه بازیکنان کناری با سانترهای دقیق دارد و مهاجمان سرزن در این سیستم 

نقش مهمی ایفا می کنند.
2-تنوع بازی

اما با حضور سه مهاجم متفاوت در لیست سپاهان و حضور ۴ بازیکن دیگر یعنی ساسان 
انصاری، مهرداد محمدی، مسعود حسن زاده و مهدی شریفی این تیم اکنون صاحب 
یکی از متنوع ترین خطوط تهاجمی لیگ برتر خواهد شد. البته که به احتمال زیادی 
یکی دو نفر از این جمع جدا خواهند شد و آنطور که از سپاهان خبر می رسد شانس 
حسن زاده و شریفی کمی برای جدایی بیشتر است اما با این وجود اضافه شدن کی 
روش، شهباززاده و صالحی که هرکدام توانایی منحصر به فردی دارند در نوع خود جالب 
توجه است. استنلی کی روش یک مهاجم توپ نگه دار است ، شهباززاده یک گل زن 
و مهاجم تمام کننده هجده قدم و ابراهیم صالحی یک بازیکن خوب برای ضدحملات 

و انتقال سریع توپ است. هر سه این بازیکنان البته که مهاجمانی سرزن هم هستند.
 سپاهان بازمی گردد؟

آیا سپاهان به دوران باشکوه بازمی گردد. قلعه نویی با جدیت تمام در حال ساختن 
تیمی برای برنده شدن است. او به جای اینکه دنبال ستاره های پرسرو صدا باشد به 
سراغ بازیکنانی رفته است که به درد نوع بازی و تاکتیکش می خورند. او بازیکنانی را 
جذب کرده و تیمی می سازد که نتیجه بگیرد و این می تواند تصویری از یک مدعی 

برای سپاهان خلق کند.

دست نشان: به خواسته مردم رشت احترام می گذارم

تاتکلیفکریمیروشننشود
درتمریناتشرکتنمیکنم

سرمربی تیم فوتبال سپیدرود گفت:از یکی دو نفر از دوستانم که بچه رشت هستندگلایه 
دارم آنها در این چند روز کمی شیطنت کردند.

نادر دست نشان در خصوص اتفاقاتی که در جریان روز پنجشنبه تیم فوتبال سپیدرود 
رشت رخ داد گفت در اواخر تمرین تعدادی از تماشاگران اقدام به اعتراض کرده و نزد من 

آمدند و برای دقایقی با من صحبت کردند
 وی افزود:  تماشاگران معتقد بودند جواد تن زاده آنها دروغ گفته و  آنها از من خواستند 
که خودم را کنار بکشم زیرا قرار است علی کریمی از روز شنبه در تمرینات شرکت کند.
دست نشان تاکید کرد: من به تماشاگران گفتم که امروز در تمرین اصلا لباس عوض 
نکردم و فقط یک تست گیری معمولی بود ولی به آنها حق می دهم چون آنها سرمایه های 
این باشگاه هستند از آنجا که از من خواهش کردند مقابلشان قرار نگیرم من هم به آنها 
احترام گذاشته و اعلام کردم تا زمانی که تکلیف کادر فنی گذشته مشخص نشود در 

تمرینات شرکت نمی کنم.
وی تاکید کرد: من به مردم گفتم احترام شما زمانی که تکلیف علی کریمی مشخص 
نشود در تمرینات شرکت نمی کنم اتفاقاً آنها به خاطر این صحبت من تشکر کردند و البته 

این را هم بگویم که من در کنار مردم رشت و هواداران سپیدرود هستم.
انجام داده ولی  را  این مدت تلاش خود  زاده در  ادامه داد: جواد تن  دست نشان 
اختلافاتی بین او و برخی از لیدرها وجود دارد که باید حل شود. امروز هم شعارهایی 
توسط تماشاگران علیه جواد تن زاده سر داده شد و اتفاقاً علی کریمی را هم مورد تشویق 
قرار دادند من عادت به دروغگویی ندارم و دوست دارم تکلیف علی کریمی روشن شود.

وی تاکید کرد: منتظر روشن شدن تکلیف علی کریمی هستم چون معتقدم یکی از 
افتخارات فوتبال این مملکت است و مطمئناً برای این تیم در فصل گذشته زحمات 
زیادی کشیده است کریمی مربی آینده داری است و من هم به احترام حرف مردم امروز 

اعلام کردم تا زمانی که تکلیف روشن شود در تمرینات شرکت نخواهند کرد.
وی ادامه داد: البته مسئولان باشگاه معتقد هستند علی کریمی مربی این تیم است نه 
سرمربی ولی در هر صورت در هر صورت احترام او به عنوان یکی از مفاخر فوتبال ایران 
برای من واجب است و به همین دلیل تاکید می کنم تا زمانی که تکلیف روشن نشود 

در تمرینات شرکت نخواهم کرد.

ستاره ایران هدف نقل و انتقالاتی فولهام؛ 

دوباشگاهانگلیسیخواهانجذبحاجصفی
ستاره تیم کی روش مورد توجه دو تیم از فوتبال انگلستان قرار دارد.

رسانه های کشور یونان روز پنجشنبه اعلام کردند که تیم فوتبال فولهام به دنبال جذب 
احسان حاج صفی است. سایت نوا اسپرت درباره وضعیت ستاره تیم ایران نوشت که 
این بازیکن علاوه بر اینکه در لیست تیم فوتبال هال سیتی برای خرید در پنجره نقل و 

انتقالاتی تابستان قرار دارد، در آستانه انتقال به فولهام قرار گرفته است.
حاج صفی که فصل گذشته به فوتبال یونان منتقل شده بود، در نیم فصل به تیم 
المپیاکوس پیوست و در این تیم و در تیم ملی ایران نمایش های درخشانی داشت تا 

حالا مد نظر تیم فوتبال فولهام قرار بگیرد.
فولهام که با عبور از مرحله پلی آف و شکست تیم آستون ویلا توانست بعد از مدت ها 
به لیگ برتر فوتبال انگلستان راه پیدا کند، پیش از این اشکان دژاگه و آندرانیک تیموریان 
دو کاپیتان تیم ملی ایران سابقه حضور در این تیم را داشتند و حاج صفی در صورت 

انجام این انتقال می تواند سومین ایرانی این باشگاه باشد.
درخشش در لیگ یونان باعث شده تا حاج صفی با توجه به شرایط سنی مناسب و 
شانس بالای حضور در جام جهانی تبدیل به هدفی جذاب برای تیم های انگلیسی باشد 

و این بازیکن در آستانه انتقال به لیگ برتر انگلستان قرار بگیرد.

پیشنهاد ۲-۳ تیم ترکیه ای به دروازه بان پرسپولیس

بیرانوندهمجدامیشود؟
دروازه بان ملی پوش تیم پرسپولیس که این روزها همراه با تیم ملی در اردوی ترکیه 

حضور دارد با پیشنهادهایی از سوی برخی تیم های این کشور روبرو شده است.
در  ملی  تیم  با  روزها  این  که  پرسپولیس  فوتبال  تیم  دروازه بان  بیرانوند  علیرضا 
اردوی ترکیه به سر می برد با پیشنهاداتی از سوی ۲-۳ تیم ترکیه ای روبرو شده و این 
پیشنهادات به گونه ای است که شاید حتی باعث جدایی این دروازه بان ملی پوش از 

جمع سرخ ها شود.
در این رابطه حتی صحبت هایی با وکیل بیرانوند انجام شده و این احتمال وجود دارد 
که وکیل این دروازه بان ملی پوش هفته آینده راهی ترکیه شده تا مذاکرات جدی تری 

را با تیم های خواهان بیرانوند انجام دهد.
از طرف دیگر بیرانوند به دلیل قرارداد ۵ ساله ای که با پرسپولیس امضاء کرده تحت 
قرارداد این باشگاه است و در صورتی که بخواهد از پرسپولیس جدا شود باید رضایت نامه 
خود را از پرسپولیس بگیرد و مشخص نیست در این شرایط فعلی آیا از سوی این باشگاه 

اجازه جدایی به این دروازه بان ملی پوش داده خواهد شد یا نه.

مرتضی محصص :

نباید با کی روش همانند ایویچ رفتار شود 

رئیس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه نباید با کی روش همانند 
ایویچ رفتار شود، گفت: آیا اگر تیم ملی را در تلویزیون بکوبم، آن موقع می شوم 

کارشناس آگاه؟
مرتضی محصص رئیس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال است که اغلب به 
عنوان کارشناس به برنامه های تلویزیونی دعوت می شود. صحبت های این کارشناس 
در جریان بازی تیم ملی ایران و ترکیه و تعریف هایش از عملکرد تیم ملی با نقدهایی 
همراه بود که رئیس کمیته فنی به این نقدها پاسخ داد. محصص همچنین در گفتگو با 
خبرنگار مهر تاکید کرد که شخصا علاقه دارد کارلوس کی روش به کارش در تیم ملی 

ادامه بدهد چون منشا خدمات و تاثیرات بزرگی بوده است.
مشروح گفتگوی محصص در ذیل می آید:

*  آقای محصص حتما نقدهای مرتبط با صحبت هایتان در جریان بازی تیم 
ملی ایران و ترکیه و تعریف از عملکرد ایران را خوانده اید؟

- اول از همه باید بگویم شخصا با تعریف و تمجید بی دلیل مخالفم ولی باید جنبه 
احترام هم حفظ شود. امروز مصاحبه ای از علی دایی دیدم که سراسر مثبت بود. تیم 
ملی در بازی با ترکیه ضعف هایی هم داشت که بنده به آن اشاره کردم. مثلا گفتم 
که دو دفاع وسط ما هماهنگ نیستند. وقتی به خودشان حق می دهند که به دیگران 

توهین کنند، بالاخره نوبت ما هم می شود راجع به آنها صحبت کنیم.
* به اینکه شما یکی از کارشناسان دائمی تلویزیون هستید و حرف های 

تکراری می زنید انتقاد شده است.
- خب تلویزیون از من می خواهد به این برنامه ها بروم. با زور که نمی روم. چه دلیلی 
دارد از گروهی تعریف و از گروه دیگر انتقاد کنم. پرونده کی روش مشخص است. او 
احتیاجی به تعریف ما ندارد. کارنامه سرمربی تیم ملی در این مدت گویای همه چیز 
است. اگر بخواهیم از ۱۰ مربی برتر دنیا نام ببریم، همان شب دو نفرشان در استادیوم 
بودند یعنی کی روش و لوچسکو سرمربی ترکیه. البته جای لوچسکو در جام جهانی 

خالی است و اگر زودتر سرمربی ترکیه شده بود این تیم را راهی روسیه می کرد.
از من انتقاد شده است که لوچسکو را نمی شناسم. باید بگویم سالیان سال است کار 
لوچسکو را دنبال می کنم. بازیکن مورد علاقه من گئورگی حاجی بود و زمانی که در 
استوا بخارست بود، کارشان را دنبال می کردم. من این حرفها را زدم ولی گوش شنوایی 
نبود که آنرا بشنود. حتی مثال زدم که گواردیولا یک دوره کوتاه به تیم برشا ایتالیا رفت؛ 

زمان سرمربیگری لوچسکو. دو کتاب از گواردیولا خوانده ام که از لوچسکو تعریف کرده 
است و چیزهای زیادی از او یاد گرفته. بعضی ها حتی نمی دانند نام لوچسکو به لاتین 

چطور نوشته می شود اما این انتقادها را مطرح می کنند. انتقاد نباید جهت دار باشد.
* قبول دارید تعریف های زیاد شما از تیمی که عملکردش حداقل در دقایق 

ابتدایی خوب نبود، جالب نیست؟
- اگر تیم ملی را بکوبیم، آن موقع می شویم کارشناس آگاه؟ من در این برنامه گفتم 
که دفاع ما بدون هافبک دفاعی است؛ گفتم شجاعی را بین دو دفاع گذاشته ایم. این 
ضعف ها را گفته ام. حالا اگر به تیم ملی حمله کنیم و بازیکنان یا سرمربی را به بی 
عرضگی متهم کنیم، خشنود می شوید؟ شما می توانید فیلم برنامه را ببینید. در جریان 
برنامه گفتم که تیم در انتقال ها مشکل داشت ولی نمی توانیم تیم ملی را بکوبیم. 
افرادی که کی روش انتخاب کرده، با یکی دو تغییر بهترین های ایران هستند. هیچ 
بازیکن خوب دیگری نبوده است که با خودمان نبرده باشیم. نظر بنده این است که نباید 

تیم ملی را کوچک و خار کنیم.
* ارزیابی شما از عملکرد تیم ملی در بازی با ترکیه چیست؟

- تیم ملی با دو سیستم و سه شیوه بازی کرد. اینها با هم فرق دارد. شروع بازی تیم 
ترکیه را از میانه زمین پِرس کردیم که گل خوردیم. بعد پرس را به نیمه زمین خودمان 
آوردیم ولی بازهم گل دریافت کردیم چون فاصله خطوط خوب نبود. اواخر بازی هم 
با آمدن امید ابراهیمی در پست هافبک دفاعی، پرس را در زمین حریف گذاشتیم و 
بهتر  عمل کردیم. من واقعیت های تیم ملی را در برنامه گفتم. نمی توانم راجع به یک 

مسابقه فوتبال دیگر نظر بدهم.
* بعضی از کارشناسان معتقدند کارلوس کی روش دستش را در بازی با 

ترکیه رو نکرده است. آیا شما هم با این کارشناسان هم عقیده هستید؟
- من همان شب سه بار گفتم که باید عنصر غافلگیرکننده وجود داشته باشد. یک 
مربی باید خلاقیت در کارش باشد. نمی توانم بگویم کی روش برای گل زدن حریفانش 
در بازی با ترکیه اینطور تیمش را به میدان فرستاد و اعتبار خودش و یک کشور را 
به خطر انداخت تا دستش رو نشود. یک دیدگاه دیگر هم این است که تیم ملی برای 
بازی با مراکش در جام جهانی، جز امید ابراهیمی هافبک دفاعی تخصصی دیگری 
ندارد. تصمیم کی روش در بازی با ترکیه برای دیر بازی دادن به ابراهیمی خوب بود 
چون ممکن بود مصدوم شود و همین هافبک دفاعی را هم در بازی با مراکش از دست 

بدهیم. نظر شخصی ام این است که ابراهیمی و دژاگه هنوز صد درصد آماده نیستند.
* ممکن است خستگی بازیکنان بعد از یک فصل پرفشار به تیم ملی در 

جام جهانی لطمه بزند؟
- در برنامه تلویزیونی فرصت نشد راجع به خستگی بازیکنان صحبت کنیم. خستگی 
خیلی مهم است و می تواند باعث مصدومیت بازیکن شود. نه تنها کی روش که تمام 
مربیان حاضر در جام جهانی نگرانی مصدومیت بازیکنان هستند. سرمربیان در این 
مدت هر روز سه سئوال از بازیکنانشان می پرسند؛ آیا خوب خوابیده اید؟ احساستان 
چیست و آیا شاداب هستید؟ آیا درد عضلانی دارید یا خیر. به هر حال خستگی 
بزرگترین دشمن بازیکنان است. خستگی ارتباطی به آمادگی جسمانی ندارد. ممکن 
است یک بازیکن از نظر آمادگی شرایط خوبی داشته باشد اما خسته باشد. الان هم کی 

روش نگران خستگی بازیکنانش است نه آمادگی جسمانی آنها.
* وقتی صحبت از جام جهانی می شود، خیلی ها راحت درباره تیم مراکش 
و برد مقابل این تیم صحبت می کنند. آیا تیم ملی واقعا کار ساده ای در بازی 

اول خود دارد؟
- من یک بازی و نیم از مسابقات مراکش را دیده ام. دیدار این تیم با ازبکستان را 
کامل تماشا کردم. رینارد سرمربی مراکش یک مربی تاکتیکی است یعنی بازیکنانش را 
خوب متقاعد می کند که به حرفش گوش و برنامه هایش را پیاده کنند. پِرِس مراکش 
مقابل ازبکستان واقعا تماشایی بود. مراکش ۱۰ نفره پرس می کرد و تمام بازیکنان 
این تیم با هم جمع می شدند. آنها یک حریف خیلی سخت و قدرتمند هستند ولی 

خیلی ها امیدوارند.
به عنوان مثال سردار آزمون در بازی با ترکیه گل نزد ولی به نظرم یک مهره کلیدی 
است. مصاحبه های آزمون را خوانده اید؟ صحبتهای این بازیکن سراسر امید و انرژی 
است. باور کنید آمادگی فقط به دوندگی یا شوت زدن در زمین نیست. باید ذهن بازیکن 
هم آماده باشد. سردار آزمون آماده است تا در جام جهانی خودش را ثابت کند و می 
تواند مهره خوبی باشد. شاید در بازی با ترکیه هم شوت احسان حاج صفی گل می 
شد و بازی به نتیجه تساوی یک - یک می رسید. شاید هم ما برنده می شدیم و الان 

بحثمان چیز دیگری بود اما آن برد به درد ما نمی خورد. باخت به مراتب بیشتر به ما 
کمک می کند تا ضعفهایمان را بدانیم.

* در حال حاضر یکی از دغدغه های بزرگ فدراسیون و تیم ملی تمدید 
قرارداد کی روش است. موضع کمیته فنی در قبال ادامه همکاری با کی روش 

باتوجه به عملکرد مثبتش در این مدت چیست؟
- خود آقای کی روش مصاحبه ای کرد و گفت ما سوار هواپیمای تیم ملی هستیم. 
حرف او حرف مربیان حرفه ای است. الان چیزی مشخص نیست. باید یکی دو بازی از 
جام جهانی بگذرد و بعد صحبت کنیم. کی روش از جمله مربیان محبوب خارجی در 
ایران است که مردم او را دوست دارند. نمی دانم قرارداد کی روش با ایران چقدر بوده 

ولی او به اندازه پولی که گرفته، خدمت کرده است.
بزرگترین خدمت کی روش هم برقراری نظم و انضباط درون و بیرون از تیم ملی 
است. جای کی روش در فوتبال ایران است چون ما کشور لایقی در این رشته هستیم. 
شفر و برانکو هم در استقلال و پرسپولیس تاثیرات خودشان را گذاشته اند. اگر آنها 
موفق هستند به خاطر نظمی است که در این تیم ها ایجاد کرده اند. شاید آنها لزوما 

بزرگترین تئورسین ها هم نباشند ولی نظم و انضباط برایشان در اولویت است.
* نگفتید آیا کمیته فنی موافق تمدید قرارداد کی روش است؟

- این موضوع در حیطه اختیار من نیست. کی روش در تیم ملی نظم بی نظیری 
ایجاد کرده است و اگر بازیکن منظمی نباشید، خارج از تیم قرار می گیرید. همین 
نیمکت تیم ملی مقابل ترکیه را نگاه کنید. واکنش بازیکنان نشان می داد که چه 
وحدت و یکپارچگی در تیم ملی وجود دارد. به شخصه امیدوارم کی روش به کارش 
در تیم ملی ادامه بدهد ولی صحبت من، یک نظر شخصی است و مسائل دیگری هم 

باید مدنظر قرار بگیرد.
رئیس  تاج  به مهدی  را  نظر مثبت  این  آیا کمیته فنی و شخص شما   *

فدراسیون فوتبال منتقل کرده است؟
- من با آقای تاج صحبتی نداشته ام چون حتی اولین بازی خود را در جام جهانی 
انجام نداده ایم. اگر تیم ملی در جام جهانی عملکرد خوبی داشته باشد و به دور دوم 
صعود کند، چه انتظاری از فدراسیون دارید؟ آیا انتظار دارید کی روش را اخراج کند؟ 
باید زمان جلو برود و ببینیم چه می شود. البته من خوشبین هستم. شانس بسیار خوبی 
برای تیم ملی در جام جهانی قائلم. در جام جهانی برزیل هم هیچکس تصور نمی کرد 
جلوی آرژانتین اینطور بازی کنیم. حتی تعداد حرکات انفجاری و دوندگی بازیکنان ما 

از آرژانتین هم بیشتر بود.
* به هر حال کمیته فنی باید نقش پررنگی در تصمیمات فنی بخصوص حوزه 

تیم ملی و سرمربی آن داشته باشد.
- بنده جزو کسانی بودم که از روز اول تا همین امروز از کی روش حمایت و از او به 
نیکی یاد کرده ام. کی روش صاحب سابقه و سبک خوبی است. هرچند طول کشید 
سبک خود را در تیم ملی مبتنی بر دفاع منسجم و استفاده از بازیکنان سرعتی در 
ضد حمله جا بیندازد ولی او این سبک را پیاده کرد. حتی این سبک در لیگ برتر هم 
تاثیر گذاشت و باشگاه ها به آن روی آوردند ولی بعضی ها بد کی روش را گفتند. این 

رفتارها درست نیست.
ایویچ هم قبل از جام جهانی فرانسه تاثیرش را گذاشت ولی با ناسپاسی او را رد کردیم. 
هر کاری که تیم ملی در جام جهانی فرانسه کرد تاثیر ایویوچ بود. ما در ایران روی 
خارجی ها حساس هستیم. اگر ایویچ ماندگار بود، می توانم بگویم تیم ملی از سبک 
فعلی هم چند درجه بالاتر بود اما زود با این مربی خداحافظی کردیم. الان نباید این 
رفتار را تکرار کرد. در کمیته فنی هم به جز من افراد دیگری هستند و فقط نظر بنده 
به تنهایی کافی نیست. ضمن اینکه باید دید آیا کی روش خودش هم چه نظری دارد.

* کی روش بارها علاقه اش به ادامه کار در ایران را اعلام کرده و حتی بعد 
از مشخص شدن لیست تیم ملی با بعضی از مربیان از جمله امیر قلعه نویی 

درگیری رسانه ای پیدا کرد.
- همیشه حساسیت بین سرمربیان لیگ برتر و تیم ملی وجود دارد. حتی همین 
فاتح تریم سرمربی ترکیه هم با بعضی از مربیان درگیری هایی داشت. در نهایت ما باید 
تعصب را کنار بگذاریم و به صحبت طرف مقابل توجه کنیم. با واقعیت نمی توان مناظره 
کرد. صحبتهای کی روش هم با فکت و واقعیت است. کی روش برایمان داستان نمی 
گوید. ما هنوز هم می توانیم از کی روش چیزهای بیشتری یاد بگیریم. باید هوشمندانه 
رفتار کنیم نه احساسی. اینکه کی روش بماند یا برود شاید برای من و شما نفعی نداشته 

باشد ولی روی جامعه و فوتبال ادامه کار او نفع دارد.
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هافبک ملی پوش ایرانی استرشوندس اعتراف کرد که وقتی 
باشگاه سوئدی پیشنهاد سلتاویگو را برای جذب او را رد کرد، 
عصبانی شده است.  خیلی وقت است شایعات زیادی درباره انتقال 
سامان قدوس، هافبک ایرانی استرشوندس سوئد پس از عملکرد 
خوبش در لیگ سوئد و لیگ اروپا شنیده می شود. این مهاجم در 
زمستان گذشته در آستانه انتقال به باشگاه سلتاویگو اسپانیا بود 
و پیشنهاد ۵۰ میلیون کرونی از باشگاه اسپانیایی کسب کرد اما 
انتخاب کرد در سوئد بماند. او به جای انتقال به سلتاویگو با باشگاه 
استرشوندس تا سال ۲۰۲۰ تمدید کرد اما او امید دارد تا در آینده 
فرصتی پیدا کند تا سوئد را ترک کند. مصاحبه با قدوس درباره 

این موضوع به شرح زیر است:
* آیا پیشنهادی از سلتاویگو داشتی؟

بله. پیشنهادی از باشگاه سلتاویگو داشتم. از کیندنبرگ، رئیس 
باشگاه تشکر می کنم که به من پیشنهاد قراردادی جدید را داد. 

می خواهم به خاطر آنچه که برایم انجام داد از او تشکر کنم.
* در قرارداد جدیدت با استرشوندس دستمزد بالاتری 
دریافت می کردی؟ و یا بند و شرط خاصی در قراردادت 

بود؟
بله  بگویم  را  این  اما  نداشتم.  شرطی  هیچ  واقع  در  من  نه. 

دستمزدم بهتر از گذشته شده بود.
* اما وقتی به تو پیشنهاد 5۰ میلیون کرونی از سوی 
سلتاویگو دادند و می توانستی حقوق بالاتری دریافت کنی 

ولی باشگاه اجازه نداد، عصبانی نشدی؟
واضح است من عصبانی شدم. اما بعد از آن دیدم که به همراه 

استرشوندس ۲ بازی لذت بخش در لیگ اروپا مقابل آرسنال انجام 
دادم. متوجه شدم که آنچه انتخاب کردم برای من خوب شد.

* در تابستان پیش رو قبول نمی کنید که آنها)مسئولان 
باشگاه( مانع از رفتنت شوند؟

نه. بدون شک این طور نخواهد بود.

* کدام باشگاه برای تو مناسب است؟
نمی توانم این سوالتان را تجزیه و تحلیل کنم. وقتی پیشنهاد به 

من دهند، باشگاه آینده ام را انتخاب خواهم کرد.
* به نظرت کدام لیگ برای تو خوب است؟

واضح است با توجه به سبک بازی و فوتبال اسپانیا رویایم بازی 

در لالیگا است. به نظرم می توانم آنجا به خوبی عمل کنم. در 
حالت کلی من خواستار بازی در یکی از لیگ های معتبر اروپایی 

هستم.
* اگر به یک باشگاه بزرگی بروید، فرصت بازی کمتری در 
ترکیب اصلی خواهی داشت، با این موضوع چگونه برخورد 

می کنی؟
واضح است که من به تیمی خواهم رفت که بتوانم فرصت 
بیشتری برای بازی داشته باشم. من به مدیربرنامه هایم خبر دادم 
که برای حضور در تیمی باید با سرمربی تیم صحبت کنم نه با 
مدیر ورزشی باشگاه. می خواهم مربی آینده من بداند که من چه 
چیزی می خواهم. پس از آن خواهم فهمید که او چه برنامه ای 

برای من دارد.
* زمانیکه به جام جهانی نگاه می کنم اکنون تو به جام 
جهانی راه پیدا کردی و می تواند برای تو یک بازار بزرگ 
برای انتقالت باشد. وقتی تصمیم گرفتی در استرشوندس 
بمانی به جام جهانی و بازی با آرسنال در لیگ اروپا فکر 

می کردی؟
بله. این یکی از دلایلم برای تمدید با استرشوندس بود.

* چگونه خودت را با این فشارها زیاد برای جام جهانی 
آماده کردی؟

از طریق تمرین فشرده به این آمادگی رسیدم. در هر تمرین و 
در هر بازی تمرکز می کردم. فصلی طولانی را پشت سر گذاشتیم 
ولی اکنون وضعیت بهتر شده است و خودم را برای جام جهانی 

بهتر آماده می کنم.

به تیمی می روم که در ترکیب اصلی اش باشم

سامانقدوس:رویایمبازیدرلالیگااست

مدت زمان امکان فعالیت تیم های باشگاهی فوتبال قم در نقل و انتقالات رقابت های باشگاهی از سوی هیأت فوتبال استان قم اعلام شد.
تیم های راه یافته به مرحله نهایی مسابقات زیرگروه لیگ یک فوتبال باشگاه های استان قم از نوزدهم تا سی ام خرداد ماه برای نقل و 
انتقال بازیکنان خود اجازه فعالیت دارند، سپس بر اساس تقویم کمیته مسابقات این هیأت، رقابت ها از روز چهارشنبه سی ام خرداد از 

سرگرفته می شود.
این در شرایطی است که تیم های فوتبال اکباتان، الوند، سازه گستر، پاس، شمشاد و ستارگان ۶ تیم راه یافته به مرحله نهایی مسابقات 
لیگ فوتبال باشگاه های استان قم محسوب می شوند که از بین آنها در پایان رقابت های این مرحله، دو تیم مجوز صعود به لیگ یک را 

کسب می کند.
دیگر اتفاق مهم فوتبالی در قم، به برنامه ریزی هیأت فوتبال برای برگزاری دوره مربیگری این رشته در قم اختصاص دارد، دروه ای که بر 
اساس اعلام کمیته آموزش و  مربیان این هیأت در سطح درجه C است و متقاضیان حضور در این دوره روزهای زوج از ساعت ۱۷ تا ۱۹ 

در کمیته آموزش امکان ثبت نام دارند.
برگزاری نخستین دوره مدیریت باشگاه های فوتبال در سال ۹۷ توسط کمیته آموزش و مربیان هیأت فوتبال استان قم نیز برنامه ریزی 
شده و این دوره شامل چهار روز آموزش و یک روز ارزیابی برگزار می شود، ضمن اینکه مدیران، سرپرستان و فعالان عرصه فوتبال و فوتسال 

متقاضی باید برای ثبت نام در کمیته آموزش اقدام کنند.
حریفان نماینده قم در مرحله نهایی لیگ مناطق فوتسال باشگاه های کشور نیز مشخص شدند و تیم دلسوختگان اهل بیت قم بعد از 
نتایج موفق مرحله مقدماتی، در گروه نخست با تیم های علوم پزشکی همدان، دخانیات گیلان و دانش ورزش مشهد هم گروه شد تا از 

سی ام خرداد ماه به میزبانی شهرستان ماکو استان آذربایجان غربی به میدان برود.

دو نماینده استان قم در دور جدید تمرینات آماده سازی تیم ملی بوکس برای حضور در مسابقات برون مرزی سال جاری آماده 
می شوند.

دور جدید تمرینات و برنامه های آماده سازی تیم ملی بوکس بزرگسالان ایران در حالی برگزار می شود که سهم قم از جمع 
ملی پوشان یک نماینده و از بین نفرات کادر فنی نیز یک نفر است، بر این اساس قم در تیم ملی بوکس دو نماینده دارد.

بعد از برگزاری مسابقات درون اردویی تیم ملی بوکس بزرگسالان در روز ۳۱ اردیبهشت ماه، اکنون با برنامه ریزی صورت گرفته 
از سوی فدراسیون، دور جدید برنامه های تدارکاتی تیم ملی به میزبانی مجموعه ورزشی انقلاب تهران در جریان است و از استان 
قم علی مرادی سپهر قهرمان کشور در وزن ۶۹ کیلوگرم به این اردو رفته و مهدی یعقوب لو مربی قمی این رشته نیز یکی از اعضای 

کادر فنی تیم ملی است.
مرادی سپهر در حالی به اردوی جدید تیم ملی رفته است که به عنوان قهرمان سال ۱۳۹۶ بوکس دانشجویان ایران اکنون یکی از 
گزینه های مجدد افتخار آفرینی در این رقابت ها به شمار می رود، در حالی که چگونگی ثبت نام حضور در مسابقات بوکس قهرمانی 

دانشجویان کشور و نفرات واجد شرایط از سوی فدراسیون بوکس به تازگی اعلام شده است.
این در شرایطی است که علی مرادی سپهر به عنوان یکی از بوکسورهای جوان و خوش آتیه قم در اردوی تیم ملی تنها گزینه قم 
برای رسیدن به سهمیه بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتای اندونزی به شمار می رود اما کاهش تعداد اوزان مسابقات آسیایی امسال 

از سوی میزبان شرایط را برای رسیدن به این سهمیه کمی سخت کرده است.
دیگر اتفاق جالب و قابل توجه در بوکس قم، موفقیت رئیس این هیأت ورزشی یعنی مجید عباس زاده داوران بین المللی بوکس 

قم و کشورمان است که با ابلاغ رئیس فدراسیون این رشته، به عنوان عضو کمیته داوران فدراسیون بوکس منصوب شده است.

2بوکسورقمدراردويتیممليآغازنقلوانتقالاتفوتبالدرقم

»حسن مرادقلی« نفر نخست وزن ۶۵ کیلوگرم در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی 
کشتی آزاد گفت: ۲۰ سال خاک تشک کشتی را خوردم و به دنبال حقم در این 

رشته هستم. 
مرادقلی افزود: با توجه به در پیش بودن بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا و پس از 
آن رقابت های جهانی، کشتی سال مهمی را پیش رو خواهد داشت و من نیز برای 
رسیدن به تیم ملی از ۶ ماه قبل تمرینات خود را آغاز و با نایب قهرمانی در رقابت 
های قهرمانی کشور، مجوز حضور در مرحله نخست انتخابی تیم ملی )فروردین ۹۷( 

را کسب کردم.
وی اظهار داشت: در مرحله نخست انتخابی سوم شدم، اما در مرحله نهایی انتخابی 
با شکست حریفان توانستم عنوان اول را کسب کنم و مرحله نخست اردوی تیم ملی 

برای حضور در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا را نیز پشت سر گذاشتیم.
مرادقلی در خصوص برخی انتقادات درباره بالا بودن سنش گفت: برخی فقط به فکر 
منافع خود هستند و سنگ خودشان را به سینه می زنند؛ فکر می کنم که ۲۹ سال، 

سن زیادی نیست و بسیاری از قهرمانان جهان و المپیک حتی در سن های ۳۴ تا 
۳۵ سال نیز توانستند مدال طلا بگیرند.

وی ادامه داد: با همین شرایط توانستم در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی کشتی آزاد 
ایران اول شوم و این نشان می دهد که خواستن، توانایی و انگیزه ای در من وجود دارد 
که در مسابقات قهرمانی کشور، لیگ، مرحله نخست و نهایی انتخابی تیم ملی و سایر 
مسابقات در سال گذشته حضور یابم و به عنوان نفر نخست مرحله نهایی انتخابی به 

اردوی تیم ملی راه یابم.
این آزادکار تهرانی تیم ملی گفت: در سال ۲۰۱۳ سابقه حضور در رقابت های 
قهرمانی آسیا و جام جهانی را دارم، اما در آن سال ها هیچگاه نتوانستم به حقم برسم 
و امسال همه تلاشم را کردم تا نفر اول وزن ۶۵ کیلوگرم در تیم ملی باشم و حس 

می کنم از همه این سال ها بهتر و آماده تر هستم.
وی یادآور شد: ۲۰ سال خاک تشک را خوردم و هدف و انگیزه ام در صورت 
پوشیدن دوبنده تیم ملی، رسیدن به مدال طلای بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا 

و کسب بهترین نتیجه در پیکارهای قهرمانی جهان است.
مرادقلی گفت: سطح مبارزه های کشتی در وزن ۶۵ کیلوگرم در ایران با وجود 
آزادکارانی همچون سید احمد محمدی، میثم نصیری که به یک وزن بالاتر رفته، 
بهنام احسان پور و سایر مدعیان بسیار بالا است و مسابقه های این وزن نیز در رقابت 

های جهانی و المپیک در سطح بالایی برگزار می شود.
وی در خصوص حضور در تورنمنت های بین المللی اظهار داشت: هنوز مشخص 
نشده است که در چه تورنمنتی حضور خواهم یافت، اما جایزه بزرگ تفلیس در 
گرجستان و جام یاشاردوغو ترکیه، دو رویدادی است که کادر فنی برای آماده سازی 
ملی پوشان، پیش از حضور در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا درنظرگرفته است.

این آزادکار تیم ملی یادآور شد: کشتی را از کودکی در محله نازی آباد تهران و در 
باشگاه مرغوبکار زیرنظر استاد »اسرافیل دودانگه« آغاز کردم که زحمات زیادی برایم 
کشید و پس از آن و در رده بزرگسالان نزد »محسن کاوه«، »پژمان درستکار« و 

»داود رخش خورشید« تمرینات خود را پیگیری کردم.

آزادکارتیمملی:بهدنبالحقمدرکشتیهستم
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چهکسانیدرمعرضابتلابهآسمهستند؟
آسم، بیماری التهابی مزمن و غیرواگیر ریه است و تاکنون علت اصلی و دقیق آن 
مشخص نشده است، اما سابقه وجود یکی از انواع بیماری های آلرژیک مانند اگزما، آلرژی 

بینی، آلرژی غذایی و آسم در خانواده، احتمال بروز این بیماری را افزایش می دهد.
منظور از مزمن بودن آسم این است که این بیماری همیشه وجود دارد، حتی زمانی که 
بیمار مبتلا به آسم احساس ناخوشی ندارد. در این بیماری به دنبال واکنشی که راه های 
هوایی به عوامل محرک و حساسیت زا )آلرژیک( نشان می دهند، وقایعی مانند التهاب 
پوشش داخلی راه های هوایی، ورود زیاد ترشحات هوایی و انقباض عضلات اطراف این 
نقاط رخ می دهد. این سه عامل، موجب انسداد راه های هوایی می شوند و در نتیجه، هوای 
کمتری از مجاری هوایی عبور می کند. در ادامه، با سخت تر شدن عمل تنفس، علائم آسم 

به صورت سرفه، خس خس سینه و تنگی نفس بروز می کند.
علت دقیق و اصلی آسم هنوز نامشخص است ولی آنچه تا کنون روشن شده، این است 
که اگر در خانواده یک فرد به این بیماری مبتلا باشد و از طرفی تماس با بعضی از مواد 
حساسیت زا و محرک می تواند احتمال ابتلا به این بیماری را افزایش دهد. برخی افراد به 
دلیل تماس های شغلی ممکن است دچار آسم شوند؛ مانند کارگران نانوایی، چوب بری، 
رنگسازی و... همچنین ممکن است بیماری آسم درافرادی که هیچ سابقه ای از آلرژی 

ندارند نیز رخ دهد.
کدام عوامل محیطی باعث بروز آسم می شوند؟

مهم ترین عوامل محیطی که می توانند سبب بروز یا تشدید آسم شوند، عبارتند از 
گرده های گل و گیاه،  عوامل حساسیت زای حیوانات ) پر، مو یا پوست(، قارچ ها و کپک ها، 
سوسک و انواع حشرات، دود سیگار و سایرمواد دخانی مانند قلیان و پیپ، آلودگی 
هوا، تغییرات آب و هوایی و به خصوص هوای سرد وخشک، بوهای تند مانند رایحه 
عطر و ادوکلن، آلاینده های شیمیایی مانند شوینده ها و حشره کش ها، تغییرات هیجانی 
شدید مانند گریه و خنده شدید، غم و شادی مفرط، استرس، عفونت های ویروسی مانند 
سرماخوردگی و آنفلوانزا، ورزش و فعالیت فیزیکی، داروهایی مانند آسپرین و برخی 
مسکن ها، مواد افزودنی غذاها و حساسیت های غذایی به ویژه در کودکان، عدم تغذیه با 

شیر مادر، کمبود ویتامین دی و همچنین چاقی.
سرفه یکی از شایع ترین علائم آسم است؛ سرفه بیماران مبتلا به آسم معمولا در اواخر 
شب و اوایل صبح تشدید می شود و خواب آنها را مختل می کند. این سرفه ها ممکن است 
تک تک یا حمله ای باشند ولی معمولا برای مدتی نسبتا طولانی ادامه پیدا می کنند. در 
هر صورت اگر این سرفه ها بیشتر از چهار هفته طول بکشند، باید بیمار را برای بررسی 
از نظر آسم به پزشک متخصص ارجاع داد. خس خس کردن نیز یکی دیگر از علائم 
این بیماری است؛ خس خس نوعی صدای زیر است که هنگام تنفس )معمولا در بازدم) 
شنیده می شود. خس خس سینه را باید از خرخر که نوعی صدای بم است و معمولا در 

هنگام دم شنیده می شود، متمایز کرد.
خس خس عودکننده نیز از علائمی است که باید در صورت مشاهده آن، به بیماری 
آسم مشکوک شد و بیمار را به پزشک متخصص ارجاع داد. در تنفس طبیعی، عمل دم 
و بازدم به راحتی و بدون احساس فشار یا کمبود هوا صورت می گیرد، اگر بیمار دچار 
اختلال تنفس به صورت تنگی نفس شود، باید به آن به عنوان یکی از علائم هشداردهنده 
توجه کرد و به آسم مشکوک شد و بیمار را برای بررسی بیشتر، به پزشک ارجاع داد. البته 
همه بیماران علائم بالا را به طور کامل ندارند و شدت و میزان آنها در حالت های مختلف 
بیماری یک بیمار) به ویژه در هنگام حمله آسم( متفاوت است. همچنین ممکن است در 
بعضی از افراد، بیماری آسم به طور همزمان با سایر اختلالات آلرژیک مانند آلرژی بینی 
با علائمی مانند عطسه مکرر، خارش، آبریزش و گرفتگی بینی یا اگزما با علائمی مانند 

ضایعات پوستی خارش دار دیده شود.
حمله آسم چیست؟

وقتی شدت علائم آسم از حد معمول بیشتر شود، به آن حمله آسم گفته می شود. 
حمله های آسم معمولا شدت متفاوتی دارند. بعضی از آنها گاهی آنقدر شدید می شوند 
که حتی می توانند مرگبار باشند. اما بیشتر حمله های آسم از چنین شدتی برخوردار 
نیستند. در هر صورت، علائم حمله شدید آسم عبارتند از: تنگی نفس شدید و تنفس 
سطحی و سریع، عرق سرد، خس خس پیشرونده، استفاده از عضلات تنفسی فرعی که 
نشانه اش کشیده شدن پوست قفسه سینه و عضلات بین دنده ای به درون قفسه سینه 
است. ناتوانی در بیان یک جمله و افت سطح هوشیاری نیز بخش دیگری از نشانه هاست.

کنترل و درمان آسم
آسم بیماری مزمنی است که تا کنون راه حلی برای ریشه کن کردن آن پیدا نشده، اما 
این بیماری را می توان به شکلی درمان و کنترل کرد که از بروز علائم و حمله های آن 
پیشگیری شود. در صورت کنترل بیماری آسم می توان از زندگی مطلوبی برخوردار بود، 
اما باید دانست که داروها تنها راه کنترل آسم نیستند، بلکه پرهیز از عوامل محرکی که 

سبب التهاب مجاری هوایی و تشدید آسم می شوند، بسیار اهمیت دارند.
یکی از اصول اولیه کنترل آسم، انجام اقدامات پیشگیرانه است. مهم ترین اقدامات 
پیشگیرانه برای کنترل آسم شامل این موارد هستند: برای مقابله با مایت )موجوداتی 
ببینیم( موجود در  را  آنها  نمی توانیم  با چشم غیرمسلح  میکروسکوپی هستند که 
گردوخاک خانه ها باید بالش ها و تشک ها در پوشش های غیرقابل نفوذ مثل پوشش 
پلاستیکی پیچیده شوند. تمام ملحفه ها هفته ای یکباردرآب داغ ۶۰درجه سانتیگراد 

شسته و در آفتاب خشک شوند.
در صورت امکان نباید از قالی به عنوان کفپوش استفاده کرد و وسایل فراوان مانند 
اسباب بازی، کتاب و مبلمان نیز نباید در داخل اتاق کودک نگهداری شوند. سطح 
رطوبت خانه باید کاهش یابد و هنگام نظافت منزل نیز بهتر است فرد مبتلا به آسم در 
منزل نباشد. باید از نگهداری حیوانات خانگی در محیط داخل منزل خودداری شود و 
به هیچ وجه اجازه ورود حیوانات دست آموز مانند گربه و سگ به رختخواب داده نشود. 
از به کار بردن بالش یا تشک حاوی پر، پشم و کرک نیز باید اجتناب شود. سوسک نیز 
یکی از عوامل حساسیت زا است که باید با روش های مناسب برای دفع آن از محل کار 

و زندگی تلاش کرد.
باید از مصرف دخانیات یا قرار گرفتن در معرض دود سیگار سایر افراد خودداری شود. 
همچنین اجازه سیگارکشیدن در خانه یا فضاهای بسته نباید به دیگران داده شود. هنگام 
آلودگی شدید هوا باید از خروج از منزل و ورزش در فضای آزاد اجتناب کرد. به منظور 
پیشگیری از آلودگی هوای داخل منزل نیز باید از مصرف سوخت های بیولوژیک مانند 
چوب، فضولات و زباله خودداری کرد. تغذیه انحصاری با شیر مادر، بخصوص در شش ماه 
اول زندگی، خطر بروز آلرژی و آسم را کاهش می دهد؛ به همین دلیل برای پیشگیری از 

آسم بهتر است از شیرخشک استفاده نشود.

طبق اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، بعضی از بیماران مبتلا به 
آسم به بوهای تند مثل بوی رنگ و اسپری مو، عطر و ادوکلن، سفیدکننده ها و جوهر 
نمک واکنش نشان می دهند. از این عوامل محرک نیز باید اجتناب شود. گرده های 
گیاهی موجود در فضا غالبا باعث ایجاد آسم و آلرژی فصلی می شوند. درختانی مثل 
نارون، کاج، سپیدار و علوفه هرز در فصول مختلف سال، مشکل ساز هستند. در فصل های 
گرده افشانی باید با بستن در و پنجره از نفوذ گرده ها به اتاق جلوگیری کرد. رطوبت و 
گرما سبب رشد قارچ ها و کپک ها می شوند. کپک ها و قارچ ها از عوامل حساسیت زا در 
فضاهای بسته به شمار می روند؛ به همین دلیل باید از منابع تکثیر قارچ مثل جاهای 
مرطوب اجتناب کرد و محل های مرطوب مانند حمام و زیرزمین را به طور مکرر و 

منظم تمیز کرد.

تحقیق جدید نشان می دهد؛

مصرفماهیموجبافزایشقدرت
باروریمیشود

نتایج یک تحقیق جدید نشان می دهد افزودن غذاهای دریایی به رژیم غذایی می تواند 
به افزایش قوه باروری افراد کمک کند.

به گزارش مهر، این مطالعه رابطه علّی و معلولی مصرف ماهی با افزایش قوه باروری را 
اثبات نمی کند، اما نشان می دهد زوجینی که ماهی بیشتری در طول هفته مصرف می 
کردند احتمال بارداری شان در طول مطالعه بیشتر بود. »اودری گاسکینز«، سرپرست تیم 
تحقیق از دانشگاه هاروارد، در این باره می گوید: »نتایج مطالعه ما نشان می دهد غذای 
دریایی می تواند دارای فواید زیادی در زمینه باروری از جمله کوتاه تر شدن مدت زمان 
باردارشدن شود.« در این مطالعه، محققان وضعیت ۵۰۰ زوج را به مدت یک سال تحت 
نظر داشتند. تمامی شرکت کنندگان قصد بارداری داشتند. تمامی زوجین میزان مصرف 
غذای دریایی شان را نیز گزارش کرده بودند. نتایج نشان داد ۹۲ درصد زوجینی که بیش 
از دو بار در هفته غذای دریایی می خوردند تا پایان مطالعه باردار شده بودند، حال آنکه 
۷۹ درصد زوجینی که غذای دریایی کمتر مصرف می کردند تا پایان مطالعه باردار شده 
بودند. این مطالعه بیانگر این مطلب است که مصرف غذای دریایی می تواند بر کیفیت 
اسپرم، تخمک گذاری یا کیفیت جنین تاثیر گذارد. گاسکینز در ادامه می افزاید: »نتایج ما 
تاکید دارد که نه تنها رژیم غذایی زن، بلکه رژیم غذایی مرد هم در زمان بارداری اهمیت 
دارد و برای افزایش قدرت باروری، هر یک از زوجین باید ماهی و غذای دریایی را در رژیم 
غذایی خود بگنجانند.« ماهی سرشار از پروتئین و سایر مواد مغذی ای است که برای زنان 

باردار و زنانی که قصد بارداری دارند سودمند است.

روزه داری در گرمای تابستان کار ساده ای نیست. اینکه حدود ۱۷ ساعت گرسنه 
و تشنه بمانید عاشقی می خواهد و ایمان. و خوشا به حال آن هایی که این ماه را 
عاشقی می کنند. اما بدانید که بی احتیاطی و خطا رفتن می تواند سلامتی تان را با 

خطراتی مواجه کند.
همیشه این سؤال ها وجود دارد که در ماه رمضان چه نوشیدنی هایی برای رفع 
تشنگی بهتر است؟ برای افطار و سحر چه نوع غذاهایی مناسب تر است؟ هر چه 
باشد برای عاشقی کردن در این ماه باید سالم باشید. بنابراین برای داشتن رمضانی 

آرام و سالم این ۶ توصیه را جدی بگیرید.
روزه داری و اهمیت تأمین آب بدن

تأمین آب بدن اساسی ترین دغدغه روزه داری بخصوص روزه داری در فصل گرما 
است. از زمانی که روزه را افطار می کنید باید به فکر آب رسانی به بدن باشید نه اینکه 
لحظات نزدیک به اذان صبح لیوان لیوان آب بنوشید. بنابراین کار تأمین آب بدن از 
همان زمان افطار کلید می خورد و هر کس باید به فکر نوشیدنی های مناسب باشد. 
اما این نوشیدنی ها و مایعات مناسب کدامند؟ بدون شک آب جایگاه مهمی دارد. اما 
در کنار آن انواع سوپ ها، آش ها و به طور کلی غذاهای آبکی، دمنوش ها و میوه های 
پر آب مانند هندوانه گزینه های مناسبی هستند. می توانید از نوشیدنی های گرم 
مانند چای و قهوه نیز استفاده کنید اما بهتر است از زیاده روی بپرهیزید چون نیاز 
به دستشویی رفتن خوابتان را آشفته می کند. در نهایت بدانید که نوشیدنی هایی از 

نوع انواع نوشابه ها یا آب میوه ها باید با احتیاط مصرف شوند.
رمضان و تغذیه سالم

هرکسی برای افطار غذایی آماده می کند. برای افطار بهتر است از مواد غذایی سالم 
استفاده کنید و خوراکی های رایج در این ماه مانند انواع زولبیا بامیه و مواد قندی 
و شیرینیجات را محدود کنید. چون حتی اگر این مواد غذایی را به میزان زیاد نیز 
میل کنید همچنان گرسنگی را به درستی برطرف نمی کنند و به اصطلاح سیستم 
بدن را به هم می زنند. توصیه می کنیم برای افطار نوشیدنی های سالم برای تأمین 
آب بدن، خرما، انجیر خشک یا دیگر میوه های شیرین برای تأمین قند و فیبر و 
کسب انرژی سریع میل کنید. می توانید آب میوه های طبیعی و خانگی نیز میل 
کنید. نان و غلات نیز تا زمان رسیدن شام انتخاب های مناسبی هستند. یادتان باشد 
افطار باید سبک باشد و از پرخوری بپرهیزید. چون نه تنها خوردن غذاهای سنگین 
بدنتان را به هم می ریزد بلکه باعث اختلال خواب نیز می شود. توصیه می شود 

افطاری سبک میل کرده و بعد از مدتی شام سبکی بخورید.

برای سحر چه بخوریم؟
قبل از شروع یک روز روزه داری توصیه می شود که برای تأمین ویتامین بدنتان 
حتماً میوه مصرف کنید. جذب قندهای دیرجذب مانند سبوس و غلات کامل 
در طول روز شما را به مدت طولانی تری سیر نگه می دارد. پروتئین نیز از دیگر 
نیازهای بدن است که با مصرف به عنوان مثال تخم مرغ، مرغ، ماهی و گوشت 
تأمین می شود. باید در این وعده فیبر جذب کنید. بنابراین نیاز به مواد غذایی 
مناسبی مانند نان های سبوس دار، جوی دو سر، میوه با پوست و غیره دارید. این 
مواد غذایی فیبر بدن را تأمین کرده و مدت زمان طولانی نیاز به خوردن و آشامیدن 

نخواهید داشت.
رمضان و ریتم مناسب زندگی

با وجود اینکه روزه داری از سحر تا افطار است اما روزه داران باید سه وعده غذایی 
داشته باشند که شامل سحری، افطار و شام )۲ تا ۳ ساعت بعد از افطار( است. اگر 
شرایط کاری تان اجازه می دهد بعدازظهر چرت بزنید. این کار باعث می شود که 

توان و قدرت لازم را برای ادامه روز کسب کنید.
رمضان: خودتان را از نور خورشید دور کنید

توصیه اکید می شود که با زبان روزه از قرار گرفتن در معرض خورشید و گرما 
بپرهیزید. حتماً در محیط و فضایی سایه و خنک قرار بگیرید تا توان بدنی تان 

تخلیه نشود.
رمضان: این افراد در معرض خطر قرار دارند

بیماران مبتلا به دیابت که اقدام به روزه داری می کنند باید از پزشک خود اجازه 
بگیرند و به طور مرتب قند خون خود را چک کنند. این افراد باید به میزان زیادی 
مایعات میل کرده و از مصرف مواد قندی دوری کنند. افراد حساس و ضعیف مانند 
زنان باردار و سالمندان و همچنین افراد مبتلا به پرفشاری خون یا آسم نباید بدون 
اجازه پزشک خود روزه داری کنند و با مشاهده کمترین علامت مشکوکی باید به 
روزه داری خاتمه داده و پزشک خود را در جریان بگذارند. توصیه می شود این افراد 

قبل و بعد از ماه رمضان حتماً تحت معاینه قرار بگیرند.
رمضان: ورزش و باید و نبایدها

با وجود اینکه ماه رمضان و روزه داری تأثیر منفی روی افراد سالم ندارد اما لازم 
است که میزان فعالیت بدنی و ورزش به حداقل برسد. ورزشکاران باید احتیاط 
بیشتری کرده و ساعات تمرین خود را با نظر مربی و بر اساس توان بدنی شان 

تنظیم کنند.

درمان یبوست و تنبلی روده 

یبوستراازراهطبیعیدرمانکنید
معمولا افراد یبوست را یک بیماری نمی دانند، اما اگر جدی نگرفته و درمان 

نگردد، مشکلات جدی مثل بواسیر را به دنبال خواهد داشت.
برای درمان تنبلی روده ها و رفع یبوست چه اقداماتی لازم است انجام دهیم؟

رعایت توصیه های زیر در بهبود یبوست مفید خواهد بود:
دقت کنید چه زمانی و چگونه به دستشویی می روید. به محض این که احساس 
کردید نیاز به دفع دارید، فورا به دستشویی بروید و آن را به تاخیر نیندازید. به 
بهانه ی تلفن و یا هر چیز دیگر دستشویی رفتن خود را منتفی نکنید. هر چه 
قدر که این موضوع را به تاخیر بیندازید آب بیشتری از مدفوع تان جذب می 

شود و آن را سخت تر می کند. 
همیشه بعد از صرف اولین وعده غذایی خود در صبح، به دستشویی بروید. اگر 
خود را عادت دهید که در زمان خاصی اجابت مزاج داشته باشید، بدن شما نیز 

به آن عادت می کند. 
 زیاد از سبزیجات تازه و میوه ها استفاده کنید، زیرا این مواد به دلیل داشتن 

فیبر بالا اجابت مزاج را در افراد تسهیل می کنند. 
مقدار زیادی مایعات بنوشید و ورزش کنید. فعالیت فیزیکی مرتب که می 
تواند شامل پیاده روی، دوچرخه سواری یا شنا باشد را برای کمک به تحریک 
عملکرد روده انجام دهید. حداقل ۳۰ دقیقه ورزش در بیشتر روزهای هفته 

توصیه می شود. 
 سعی کنید مصرف نوشیدنی هایی مانند قهوه ، چای و نوشابه را محدود کنید 
و الکل ننوشید، زیرا این گونه نوشیدنی ها سبب جذب آب از روده شده و یبوست 

را بدتر می کنند. 
 سعی کنید بیشتر از روش های طبیعی که ذکر شد برای رفع یبوست استفاده 

کنید. 
موثرترین درمان برای یبوست ایجاد یک تغییر مهم در رژیم غذایی است.

اگر همه راه ها را امتحان کردید و باز هم یبوست برطرف نشد، تحت نظر 
پزشک می توانید از داروهای مسهل استفاده کنید. 

معمولا افراد یبوست را یک بیماری نمی دانند، اما اگر جدی گرفته نشود و 
درمان نگردد، مشکلات جدی مثل بواسیر را به دنبال خواهد داشت. بواسیر نیز 

مشکلاتی مانند خونریزی از مقعد، درد و خارش را به وجود می آورد. 
بعضی افراد از مسهل های مختلفی برای رفع یبوست استفاده می کنند. ولی 
در بیشتر مواقع با استفاده مداوم از مسهل، قدرت طبیعی کولون کاهش یافته و 
اجابت مزاج طبیعی و بدون استفاده از مسهل مشکلتر می گردد. در واقع کولون 
به استفاده از مسهل عادت می کند. همچنین استفاده از مسهل مانع از بروز 
علایم هشدار دهنده مهمی مانند یبوست و درد، هنگام اجابت مزاج می شود. 
بدون وجود این اخطارها، افراد همچنان به خوردن غذاهایی که واقعاً می توانند 

عامل خطرناکی برای به خطر افتادن سلامتی آنها باشند، ادامه می دهند.
غذاها و نوشیدنی های مفید برای یبوست عبارتند از: 

 برخی غذاهای غنی از فیبر مانند: کشمش، انواع سبزیجات خام، سبزیجاتی 
مانند کلم و اسفناج، سالادهای سبزیجات، سبوس غلات، نان سبوس دار و میوه 

ی تازه.
 از جمله میوه های مفید و غنی از فیبر عبارت هستند از: آلو، انجیر، زردآلو، 

سیب، کیوی و... 
جو و آرد سبوس دار جو 

صبح ها برای ۱۵ دقیقه در توالت بنشینید حتی اگر قادر به اجابت مزاج نباشید. 
این زمان به شما آرامش می دهد و فعالیت دستگاه گوارش شما را تحریک می 

کند. 
به منظور کمک به هضم بهتر غذاها بعد از صرف هر وعده ی غذایی ۱۵ دقیقه 

با آرامش بنشینید. 
صبح پس از بیدار شدن، نوشیدن یک لیوان آب سرد می تواند خیلی موثر باشد.  
می توانید انجیر خشک را در آب بخیسانید و پس از گذاشتن در یخچال، آب و 

انجیر داخل آن را بخورید. 
 مصرف آلو بخارا نیز می تواند مفید باشد..

سلامتی در ماه مبارک رمضان

6 توصیه برای 
روزه داری سالم



محققان ژاپنی موفق به ابداع روشی شده اند که از ماهیچه های زنده در ربات ها 
استفاده می کند و با یکپارچه کردن آنها امکان عملکرد شبه انسانی را به ربات 

می دهد.
وقتی صحبت از ساخت ربات ها می شود، چرا از هیچ شروع کنیم وقتی طبیعت، 

مواد و قطعات بهتری از قطعات مصنوعی را برای ما طراحی کرده است؟
محققان دانشگاه توکیو در حال حاضر راه جدیدی برای تلفیق بافت ماهیچه های 
زنده بر روی یک اسکلت رباتیک ایجاد کرده اند که باعث می شود ربات ها به شیوه 
واقعی حرکت کنند و اعضای بدنشان را حرکت دهند. این اولین بار نیست که 

دانشمندان ربات ها و سلول های زنده را مخلوط کرده اند. در سال ۲۰۱۶، محققان 
از سلول های قلب موش متصل به یک اسکلت طلایی برای ایجاد یک زیست ربات 
استفاده کردند که می توانست توسط نور کنترل شود. مدت کوتاهی پس از آن، یک 
تیم دیگر یک ربات خزنده را از عضلات حلزون دریایی ساختند. محققان دانشگاه 
توکیو برای این ربات جدید، ماهیچه ها را بر روی اسکلت ربات رشد دادند و این 
عضلات روی تمام این اسکلت رشد کردند و با رشد خود، بافت ها را تشکیل دادند. 
برای تحریک عضلات از الکترود استفاده شد که به ربات اجازه حرکت اندامش را 
می داد، مثلا ربات توانست انگشت خود را از مفصل خم کند. در مطالعات قبلی، 
عضلات مصنوعی مدت زیادی دوام نمی آوردند و از بین می رفتند، اما محققان 
دانشگاه توکیو این معضل را با استفاده از بافت های طبیعی دور زدند؛ جایی که 
دو عضله برای رسیدن به یک هدف با یکدیگر همکاری می کنند. برای آزمایش 
این طراحی، محققان نوعی از انگشت ربات را ساختند که می تواند در هنگام فعال 
شدن از لحاظ الکتریکی، تا ۹۰ درجه خم شود. یکی از این ربات ها به تنهایی 
قادر به برداشتن و حرکت دادن یک حلقه بود، در حالی که دو تا از این انگشت ها 
می توانند یک قاب مربعی را بلند کنند. "یویا موریموتو"، یکی از محققان این 
مطالعه می گوید: یافته های ما نشان می دهد که با استفاده از این سازه های عضلات، 
ربات ها می توانند حرکات انگشت انسان را تقلید کنند. اگر ما بتوانیم این عضلات را 
به یک دستگاه واحد متصل کنیم، باید بتوانیم درگیری های عضلانی پیچیده تری 
را ایجاد کنیم که عملکرد دست ها، بازوها و سایر قسمت های بدن را ممکن کنند.

تولیدبافتمصنوعیکهدرهرقسمتبدنابداعروشیکهامکانعملکردعضلانیشبهانسانیرابهرباتمیدهد
رشدمیکند

 محققان روش جدیدی برای تولید بافت های مصنوعی ابداع کرده اند که سلول ها را 
وادار می کند به طور اتوماتیک ساختار و رنگ های مختلفی به خود بگیرند و در هر بخش 
بدن رشد کنند.  محققان نوعی بافت های مصنوعی ابداع کرده اند که می تواند در هر 
بخشی از بدن خود را احیا کند. به عبارت دیگر محققان ترکیب جدیدی ساخته اند که 
دستورات دی ان ای برای تبدیل سلول ها به بافت های مختلف را تقلید می کند. محققان 
دانشگاه کالیفرنیا با این روش می توانند به طور موثر سلول های مذکور را وادار کنند به 
طور اتوماتیک ساختارها و رنگ های مختلفی را به خود بگیرند.  این روند مشابه فرایندی 
است که در مراحل اولیه رشد جنینی اتفاق می افتد. این سطح از کنترل برای ایجاد اشکال 
پیچیده زیستی نشان می دهد، دانشمندن به زودی می توانند چاپ اعضای بدن با پرینتر 
های سه بعدی را متوقف کرده و آنها را به شیوه طبیعی پرورش دهند. به هرحال »وندل 
لیم «و »کول روی« بال در آزمایشگاه دکتر لیم، فناوری SynNotch را ابداع کرده اند که به 
دانشمندان اجازه می دهد طوری سلول ها را برنامه ریزی کنند که با یکدیگر ارتباط برقرار 
کنند و هماهنگ شوند تا یک بافت کامل را به وجود بیاورند. پرورش یک عضو در بدن فرد به 
طور مستقیم بسیار کارآمد است زیرا در این حالت به طور کامل با اعصاب و رگ های ملزوم 
مرتبط  می شود. در آزمایش این سیستم، SynNotch دستوراتی به سلول های جنینی 
داد بنابراین آنها سه لایه اصلی یک سلول جنینی را به وجود آوردند.   دانشمندان با کمک 
این روش نه تنها می توانند سلول ها را طوری برنامه ریزی کنند که به طور لحظه ای شکل 

و رنگ خاصی بگیرند، بلکه آنها می توانند فرایند رشد را به شیوه ای کند نیز انجام دهند.

استفادهازپهبادبرایتحویلغذا
اینباردرچین

پلتفرم " Ele.me " شرکت چینی خدمات الکترونیک "علی بابا") Alibaba( که سرویس 
خدمات آنلاین تحویل غذا است، از پهبادها برای تحویل غذا در پارک صنعتی "جین شان" 
شانگ های استفاده می کند. پلتفرم " Ele.me " شرکت چینی خدمات الکترونیک "علی 
بابا") Alibaba( که سرویس خدمات آنلاین تحویل غذا است، برای صرفه جویی در وقت، از 
پهبادها برای تحویل در غذا در در پارک صنعتی "جین شان" شانگ های استفاده می کند. 
۱۷ مسیر در این پارک وجود دارد که در هر کدام از مسیرها، ۲ نقطه تحویل غذا وجود 
دارد.  غذای مشتری باید در عرض ۲۰ دقیقه به وی تحویل داده شود که اصولا با استفاده از 
خودروهای معمولی که در ترافیک می مانند، زمان بیشتری طول خواهد کشید. این شرکت 
معتقد است که استفاده از این پهبادها هزینه های فرآیند تحویل غذا را کاهش می دهد و 
موجب افزایش پنج برابری درآمد پیک های موجود می شود. احتمال دارد که استفاده از این 

سیستم تحویل غذا در مناطق مسکونی کارساز نباشد.

دستکشمیکروبکشساختهشد
 محققان دستکش هایی تولید کرده اند که بدون استفاده از آنتی بیوتیک تا ۹۹.۹ درصد 

باکتری ها را تا ۵ دقیقه پس از تماس از بین می برند.
عفونت هایی که در محیط های درمانی به وجود می آیند، خطرناک به حساب می آیند. 
درهمین راستا محققان نوعی دستکش های پزشکی ابداع کرده اند که بدون استفاده از 
مواد افزوده شیمیایی، میکروب ها را از بین می برد. ریچارد جیمز استاد میکروبیولوژی 
دانشگاه ناتینگهام طی ۶ سال این دستکش ها را با همکاری شرکت مالزیاییHartalega و 
موسسه تحقیقات آنتی میکروبی Chemical Intelligence انگلیس ساخته است. به گفته 
محققان آنها از فناوری جدیدی به نام »مولکول فعال کشنده میکروارگانیسم« استفاده 
کرده اند. این مولکول به طور مستقیم در ماده به کار می رود و نیازی نیست هیچ آنتی 
بیوتیکی روی سطح دستکش ها یا در محیط استفاده شود. این دستکش ها در تست های 
آزمایشگاهی۹۹.۹ درصد باکتری ها را ۵تا  دقیقه پس از تماس از بین بردند. این دستکش 

ها قرار است با هزینه کم تولید شوند تا در بیمارستان های سراسر جهان به کار روند.

به  پیاده روی  سرعت  اهمیت  معتقدند  پژوهشگران 
پیام های  در  باید  بر سلامتی،  موثر  عامل  یک  عنوان 
عمومی سلامت مطرح شود. آن ها با تجزیه  و تحلیل 
بر روی بیش از ۵۰ هزار فرد بالغ که به صورت روزانه 
پیاده روی می کنند، دریافتند که سرعت بیشتر پیاده روی 
با ریسک پایین تر بیماری های قلبی-عروقی و سایر علل 

مرگ ومیر ارتباط دارد.
این پژوهش که به سرپرستی دانشگاه سیدنی انجام 
گرفته است، نشان می دهد که افزایش سرعت پیاده روی 

می تواند طول عمر افراد را نیز افزایش دهد.
راه رفتن با سرعت معمولی در مقایسه با راه رفتن با 
سرعت پایین، با ۲۰ درصد کاهش در ریسک درگیری 
با همه علل مرگ ومیر همراه است. این درحالی  است که 
راه رفتن سریع با کاهش ۲۴ درصدی این ریسک، موثرتر 

قلمداد می شود.
اثر  بر  مرگ  خطر  برای  پژوهش  این  مشابه  نتایج 
که  است  یافته  انتشار  نیز  قلبی-عروقی  بیماری های 
به ترتیب با کاهش ۲۴ و ۲۱ درصدی در پیاده روی با 
سرعت معمولی و بالا، در مقایسه با راه رفتن آهسته 

همراه بوده است.
همچنین با افزایش سن، سرعت راه رفتن می تواند 
بیشتر بر سلامت افراد تاثیر بگذارد. در این آزمایش، 
داوطلبان ۶۰ ساله یا مسن تر، با سرعت معمولی و بالا 

پیاده روی کرده اند. نتایج نشان داد که خطر مرگ بر 
اثر علل قلبی-عروقی در افرادی که با سرعت متوسط 
پیاده روی کرده اند، ۴۶ درصد کاهش و در کسانی که با 
سرعت بالا راه می رفتند، کاهش ۵۳ درصدی را نسبت به 

گروه شاهد، نشان داده است.
این نتایج، در مقاله  ویژه ای به قلم پروفسور "ایمانوئل 
دانشکده   و  پرکینس"  "چارلز  مرکز  از  استاماتاکیس" 
سلامت عمومی دانشگاه سیدنی، در شماره ویژه مجله 
فوق که منحصرا بر روی آثار پیاده روی و سلامت مطالعه 

می کند، منتشر شده است.
پروفسور "استاماتاکیس" بیان کرده است: »سرعت 
بالای پیاده روی، عموماً ۵ تا ۷ کیلومتر در ساعت است، 
یک  دارد.  بستگی  نیز  فرد  اندام  تناسب  به سطح  اما 
ملاک جایگزین این است که با سرعتی پیاده روی کنید 
که حفظ این سرعت، باعث شود کمی نفس نفس زده 
و عرق کنید.«همچنین وی اضافه کرده است: »سرعت 
پیاده روی با ریسک همه  علل مرگ ومیر ارتباط دارد، اما 
نقش اصلی آن مستقل از مجموع فعالیت های فیزیکی 
که یک فرد انجام می دهد، تاکنون توجه زیادی را دریافت 

نکرده است.«
در یک همکاری میان مرکز "چارلز پرکینز" و دانشگاه 
سیدنی، دانشکده پزشکی و سلامتی دانشگاه کمبریج، 
اولستر،  دانشگاه  و  لیمرک  دانشگاه  ادینبرو،  دانشگاه 

پژوهشگران به دنبال تعیین ارتباط بین سرعت پیاده روی 
با مرگ، بر اثر همه علت های بیماری های قلبی-عروقی 

و سرطان بوده اند.
این گروه پژوهشی، سوابق مرگ ومیر را با نتایج ۱۱ 
نظرسنجی مبتنی بر جمعیت در انگلستان و اسکاتلند 
از سال های ۱۹۹۴ تا ۲۰۰۸ که در آن شرکت کنندگان 
سرعت پیاده روی شان را گزارش کرده  بودند، ارتباط دادند 
و سپس، عواملی چون میزان و شدت همه  فعالیت های 
فیزیکی، سن، جنسیت و شاخص توده بدنی آنان را نیز 
تعدیل کردند.درحالی که جنسیت و شاخص توده بدنی 
ظاهراً تأثیری روی نتایج نشان نداده است، اما پیاده روی 
با سرعت معمولی یا زیاد با کاهش معنادار ریسک همه 
داشته  ارتباط  قلبی عروقی  بیماری های  و  علل مرگ 
است. با این وجود، هیچ شواهدی وجود ندارد که نشان 
دهد سرعت پیاده روی تأثیر معنی داری روی مرگ بر اثر 
سرطان دارد.پروفسور "استاماتاکیس" بیان کرده است: 
»جداسازی تأثیر یک جنبه خاص فعالیت فیزیکی و 
درک ارتباط بالقوه آن با خطر مرگ زودرس پیچیده 
است.«در کل، بررسی های این پژوهش نشان می دهد 
که افزایش سرعت پیاده روی می تواند روشی ساده برای 
بهبود سلامت قلبی و کاهش خطر مرگ زودرس باشد. 
این امر پیام ساده ای را برای کمپین های سلامت عمومی 

فراهم می آورد تا آن را ترویج دهند.

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد کلاس های گرم، عملکرد کودکان را در امتحانات 
کاهش می دهند.

به گزارش ایسنا به نقل از تلگراف، تحقیقات محققان دانشگاه هاروارد نشان می دهد بین 

دمای بیشتر و موفقیت های درسی کمتر، ارتباط وجود دارد. در دمای بالاتر از ۲۱ درجه 
سانتیگراد، با هر ۰.۵۵ درجه سانتیگراد افزایش دما، عملکرد دانش آموزان یک درصد افت 

پیدا می کند.
آنالیز ۱۰ میلیون نمره امتحانی در طول ۱۳ سال نشان می دهد لازم است مدارس برای 
خنک نگه داشتن کلاس ها از تهویه مطبوع استفاده کنند. این مطالعه نشان می دهد هوای 

گرم تر، مطالعه و تمرکز روی تکالیف را برای دانش آموزان سخت تر می کند.
روزهای سرد، میزان موفقیت های تحصیلی دانش آموزان را تحت الشعاع قرار نمی دهند، 
اما با این حال با افزایش دما بیش از ۲۱ درجه سانتیگراد، اثرات منفی کم کم بروز پیدا 
می کنند. کاهش یادگیری با افزایش دمای بیش از ۳۲ درجه سانتیگراد، شدت بیشتری 

به خود می گیرد.
این اطلاعات نشان می دهد در سال هایی که دما بالاتر است، دانش آموزان نتایج بدتری 
در امتحانات می گیرند. این مسئله در اقلیم های متفاوت- چه نواحی شمالی تر و خنک تر و 
چه نواحی جنوبی تر که دمای هوا معمولا بالاتر است- صدق می کند. این اولین بار است که 

مشخص شده عملکرد، در دماهای بالا کاهش می یابد.

باپیادهرویسریعتر،عمرخودراطولانیترکنید

کلاسهایگرم،عملکردتحصیلیدانشآموزانراکاهشمیدهند!



اجتماعی6

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  مطرح کرد

هدفگذاری252میلیوندلاریبرایبخش
صادراتغیرنفتی

  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: میزان صادرات دوماهه سال جاری 
نسبت به سال قبل، هم از نظر حجم و هم از نظر ارزش مالی رشد دارد و بر اساس هدفگذاری 
های صورت گرفته میزان صادارت استان ۲۰ درصد نسبت به سال قبل افزایش داشته است .
محمود سیجانی در دومین جلسه کارگروه توسعه صادرات استان قم  اظهارداشت : میزان 
صادرات قم در سال گذشته تنها از طریق گمرکات استان ۲۱۰ میلیون دلار بوده است که 
این رقم با احتساب کالاهایی که در قم تولید اما از گمرکات سایر استان های کشور، صادر 
شدند و یا حجم صادرات آنها در سامانه های گمرکی به ثبت نرسیده است در حدود ۴۰۰ 

میلیون دلار برآورد می شود.
وی ادامه داد: ۲۰ درصد صادرات فرش کشور متعلق به قم بوده و مبلغ ریالی صادرات استان 
در سال گذشته ۸۰ میلیون دلار بوده است . متاسفانه این کالا از طریق گمرکات استان صادر 

نمی شود و رقم آن در سامانه های گمرکی به ثبت نمی رسد.
سیجانی همچنین با اشاره به کمک های دولت برای ایجاد نمایشگاه های کالای ایرانی در 
بازار کشورهای هدف صادراتی گفت: برای این منظور در زمینه ساخت نمایشگاه ۵۰ درصد 
و در زمینه برگزاری نمایشگاه های صادراتی در سایر کشورهای جهان ۳۰ درصد کل هزینه 

ها توسط حمایت های دولتی تامین می شود.
وی بیان کرد: مشوق های درنظر گرفته شده برای توسعه صادرات کالاهای تولید شده در 
داخل کشور تنها در این زمینه هزینه خواهد شد و صادرکنندگان می توانند از جوایز و مشوق 
های صادراتی درنظر گرفته شده استفاده کنند. وی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای برگزاری نمایشگاه های کالاهای ساخت داخل در قم، ادامه داد: در سال جاری برگزاری 
۳۰ نمایشگاه عرضه کالای ایرانی در سطح استان پیش بینی شده است که روند اجرایی آن 

بر اساس مدت تعیین شده در دست اقدام است .
سیجانی با اشاره به تحقق ۱۳ درصدی برنامه صادارت استان در سال ۹۷ تاکنون، گفت: 
صادرات قم در سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل در بخش مواد فلزی، کفش، مواد 
سوختی، آلمینیوم، مواد شیمیایی و لبنیات افزایش و در بخش های لاستیک و پلاستیک، 

غلات و چسب کاهش داشته است.
وی بیان کرد:کشورهای عراق،افغانستان، امارات، پاکستان، ترکیه و ازبکستان عمده 

کشورهای هدف صادراتی کالای های تولید شده در استان قم هستند.
وی با اشاره به مثبت شدن تراز تجاری کشور ادامه داد: در بخش واردات نیز تلاش شده 
است از حجم کالاهای مصرفی کاسته و بیشتر کالاهای سرمایه ای و راهبردی از کشورهایی 

همچون ایتالیا، فرانسه، کره و آلمان وارد استان شود.

آیت الله سید محمد سعیدی  تاکید کرد

ضرورتساماندهیجلساتقرآنیوانتقال
تجربیاتبهنسلامروز

تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( گفت: بسیاری از نیروهای انقلاب محصول 
جلسات قرآنی هستند که به برکت انقلاب اسلامی تشکیل می شوند.

آیت الله سید محمد سعیدی در جلسه شورای توسعه فرهنگ قرآنی قم که در سالن 
محراب حرم مطهر برگزار شد، ترویج دین اسلام را از اهداف و بایسته های برگزاری چنین 
جلساتی دانست و افزود: ما باید بتوانیم گسترش سبک فضائل اخلاقی را در پرتو این جلسات 

داشته باشیم.
وی به دیگر دیدگاه ها در برگزاری جلسات شورای توسعه قرآنی اشاره کرد و ادامه داد: باید 
بتوانیم در مسیر بسترسازی و کاربردی کردن نتایج حاصل از تلاش های قرآنی در سطح 
استان گام های مؤثر و تأثیرگذاری برداریم. امام جمعه قم مبلغ و چهره قرآنی بودن مقام معظم 
رهبری را فرصت خوبی برای توسعه کیفی و کمی فعالیت های قرآنی دانست و خاطرنشان 
کرد: باتوجه به فرصت های موجود در راستای ترویج آموزه های دینی و قرآنی، باید تلاش 

همه جانبه ای را در این راستا در پیش بگیریم و در این مسیر کادرسازی کنیم.
وی تصریح کرد: بسیاری از نیروهای انقلاب محصول جلسات قرآنی هستند که به برکت 
انقلاب اسلامی تشکیل می شوند و اکنون که باگذشت چهار دهه این نظام اسلامی تثبیت شده 
است، مردم انتظار دارند که این جریان همچنان ادامه داشته باشد. آیت الله سعیدی ضرورت 
ساماندهی جلسات قرآنی و انتقال تجربیات به نسل امروز را مورد توجه قرارداد و عنوان کرد: 
اگر این کار صورت گیرد، جلسات شورای توسعه قرآنی جلسه ای کاربردی و موردنظر مقام 
معظم رهبری خواهد بود. وی ابراز کرد: اعتقاد ما این است که وقتی رهبر معظم انقلاب از این 

جلسات رضایت داشته باشند قطعاً ولی عصر)عج( نیز رضایت خواهد داشت.
آموزش قرآن مقدمه ای برای عمل به تعالیم الهی است

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم نیز با اشاره به فعالیت های مطلوب 
قرآنی در مساجد، دانشگاه ها و مدارس استان، اظهار داشت: امیدواریم این فعالیت ها منجر به 

افزایش توسعه فرهنگ قرآنی در ذهن و روح مردم شود.
عطاءالدین قاسمی، افزود: با توجه به اینکه هدف از برگزاری جلسه شورای توسعه فرهنگ 
قرآنی ترویج و تبلیغ قرآن و عترت در حوزه های مختلف است، در راستای این هدف باید 
فعالیت های مناسب و مطلوبی داشته باشیم. وی تصریح کرد: متأسفانه در استان در حوزه های 
مختلف موازی کاری وجود دارد به نوعی آموزش ها در حوزه های مختلف به بخش های گوناگون 
داده می شود اما مداوم و ادامه دار نیست. مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم 
آموزش قرآن را مقدمه ای برای عمل به قرآن دانست و خاطرنشان کرد: برگزاری جلسه شورای 
توسعه فرهنگ قرآنی باید به سوی فرهنگ سازی قرآنی در استان حرکت کند. وی بابیان اینکه 
فعالیت های قرآنی باید تقویت شود، ابراز کرد: عنوان جلسه شورای فرهنگ توسعه قرآنی باید 

به گسترش و توسعه فعالیت های قرآنی تغییر یابد تا نتیجه آن مطلوب تر شود. 

استاندار قم:

شهرهوشمند،بدونفرهنگسازیمحققنمیشود
استاندار قم گفت: بدون فرهنگ سازی شهر هوشمند در قم محقق نمی شود پس از تحقق 
این امر باید راهکار ها را پیدا کنیم و این در حوزه کسانی است که تصمیم گیر و سیاست گذار 

در حوزه مخاطبین و کاربران یعنی مردم هستند.
سید مهدی صادقی ، با تاکید بر لزوم هوشمندسازی شهر قم، گفت:  این یک امر مهم و 
اجتناب ناپذیر است و این موضوع ابعاد مختلفی دارد که باید بررسی شود تا نحوه اجرای آن 

که بسیار مهم است، مشخص شود.
وی ادامه داد: برای رسیدن به نتیجه مطلوب مورد نظر در زمینه شهر هوشمند باید کارهای 
کارشناسی دقیق انجام شود و کسانی که در این رابطه تصمیم گیری می کنند باید اشراف 

کامل اطلاعاتی داشته باشند.
استاندار قم یکی از مهمترین لازمه های تحقق شهر هوشمند را فرهنگ سازی دانست و 
بیان کرد: پس از تحقق این امر باید راهکارها را پیدا کنیم و این در حوزه کسانی است که 

تصمیم گیر و سیاست گذار در حوزه مخاطبین و کاربران یعنی مردم هستند.
وی افزود: اگر این فرهنگ سازی انجام نشود هوشمند سازی شهر قم تحقق پیدا نخواهد 
کرد؛ و حتماً بایستی انتفاع کاربر به عنوان یک اولویت باشد؛ به عنوان مثال وقتی من می 
خواهم از شهر هوشمند استفاده کنم ارتباط را زمانی می توانم برقرار کنم که احساس انتخاب 
کنم. صادقی عنوان کرد: انتفاع فقط مادی نیست یعنی صرفه جویی در اوقات کاری، و ... را 
نیز شامل می شود؛ رسیدن به شهر هوشمند طبق چشم انداز ۱۴۰۴یا سند ۱۴۱۴ امری غیر 
قابل پیش بینی است اما بستگی به این دارد که چگونه کار را به صورت اساسی برنامه ریزی، 

شروع و فرهنگ سازی کنیم .
استاندار قم با بیان این که بخشی از اقدامات جهت هوشمند سازی استان آغاز شده است، 
خاطر نشان کرد: مدیران ارشد شهری به این باور رسیدند که باید به این سمت حرکت کرد 
که این نکته مهم است و باید توجه داشت که باید ابزارهای لازم را برای فرهنگ سازی در 
جهت هوشمندسازی شهر قم فراهم کنیم و به تمام ابعاد مختلف آن توجه کنیم تا این امر 

تحقق پیدا کند.

فرمانده انتظامی استان قم :

تخلقبهاخلاقومعارفقرآنیسببکاهش
آسیبهایاجتماعیمیشود

فرمانده انتظامی استان قم گفت: هر چقدر به اخلاق و معارف قرآنی تخلق پیدا کنیم و 
نزدیک تر شویم و ارتباط بیشتر برقرار کنیم، آسیب های اجتماعی و اخلاقی و مشکلاتی که 

در جامعه مردم را رنج می دهد، کاهش می یابد. 
سردار کاظم مجتبایی در بازدید از ششمین نمایشگاه قرآن و عترت،اظهار داشت: برگزاری 
نمایشگاه های قرآنی می تواند در ترویج مفاهیم قرآنی و همچنین آشنایی هر چه بیشتر با 

نوآوری هایی که در چاپ و تفسیر قرآن انجام شده است، به مردم کمک کند.
وی افزود: این نمایشگاه موضوعات جدید قرآنی را به مردم معرفی می کند و می تواند برای 

جذب و جلب مخاطبان و گسترش مفاهیم قرآنی به برگزار کنندگان کمک کند .
سردار مجتبایی ادامه داد: دوری از قرآن یکی از مشکلات جامعه ما است و هر چقدر از قرآن 

هرچه فاصله بگیریم، آسیب های اجتماعی را بیشتر حس می کنیم.
فرمانده انتظامی استان بیان اضافه کرد: هر چقدر به قرآن تخلق پیدا کنیم و نزدیک تر 
شویم و ارتباط بیشتر برقرار کنیم، آسیب های اجتماعی و اخلاقی و مشکلاتی که در جامعه 

مردم را رنج می دهد، کاهش می یابد.
سردار مجتبایی بیان داشت: قرآن کریم غیر از این که معجزه پیامبر عظیم الشان اسلام 
است، یک کتاب جامع برای زندگی انسان هاست، چه در بعد اعتقادی و اخلاقی و چه در 
بعد رفتاری می تواند الگو باشد و انسان ها در صورتی که با قرآن ارتباط برقرار کند، مطمئناً 

درهای رحمت و هدایت به روی آنها باز می شود.
فرمانده انتظامی استان خاطرنشان کرد: وقتی که این درها باز شود طبیعی است که از 
آسیب های اجتماعی و جرایم و انحرافاتی که دنیا گرفتار آن است، فاصله می گیرند و این 
نمایشگاه می تواند در ترویج مفاهیم قرآنی در جامعه کمک کند و نتیجه آن این باشد که 

تخلفات و جرایم و آسیب های اجتماعی در جامعه کمتر شود.

به مناسبت ۱۷ ماه رمضان سالروز تاسیس مسجد مقدس جمکران؛

مسجد جمکران میعادگاه عاشقان حضرت مهدی)عج(

۱۷ رمضان سال ۳۷۳ هجری قمری به دستور حضرت صاحب الامر)عج( 
مسجد مقدس جمکران بنا شد و امروز این مسجد مهم ترین پایگاه شیعیان 

شیفته و عاشقان دل سوخته حضرت مهدی)عج( است. 
مهم ترین پایگاه شیعیان شیفته و عاشقان دل سوخته حضرت بقیه الله، ارواحنا 
فداه، مسجد مقدس جمکران، در ۶ کیلومتری شهر مذهبی قم است. مطابق 
آمار، همه ساله، بیش از پانزده میلیون عاشق دل باخته، از سرتاسر میهن اسلامی 
و جهان، در این پایگاه معنوی، گرد می آیند، نماز تحیت مسجد و نماز حضرت 
صاحب الزمان)عج( را در این مکان مقدس به جای می آورند، با امام غایب از ابصار 
و حاضر در امصار و ناظر بر کردار، رازِ دل می گویند، استغاثه می کنند، ندای »یا 
بن الحسن!« سر می دهند، از مشکلات مادی و معنوی خود سخن می گویند، با 

دلی خون بار، از طولانی شدن دوران غیبت، شکوه ها می کنند.
به دستور حضرت صاحب الامر)عج(  قمری  رمضان سال۳۷۳ هجری   ۱۷
مسجد مقدس جمکران بنا شد، آنچه مسلم است، این است که این مسجد 
بیش از یک هزار سال پیش به فرمان حضرت بقیه الله، ارواحنا فداه، تأسیس شد 
و در طول قرون و اعصار، پناهگاه شیعیان و پایگاه منتظران و تجلی گاه حضرت 

صاحب الزمان)عج( بوده است.
ساخت بنای مسجد مقدس جمکران بنا به نقل عالم معاصر محدث نوری به 
فردی به نام »شیخ حسن بن مثله جمکرانی« مربوط می شود. مرحوم میرزا 
حسین نوری در کتاب نجم الثاقب درباره تاریخچه تأسیس مسجد جمکران 
چنین می نویسد: شیخ فاضل حسن بن حسن قمی، معاصر شیخ صدوق، در 
کتاب تاریخ قم از کتاب مونس الحزین فی معرفه الحق و الیقین )از تألیفات 
شیخ صدوق( بنای مسجد جمکران را به این عبارت نقل کرده است: شیخ عفیف 
صالح حسن بن مثله جمکرانی می گوید: من شب سه شنبه، ۱۷ ماه مبارک 
رمضان سال ۳۹۳ ق در خانه خود خوابیده بودم که ناگاه جماعتی از مردم به در 
خانه من آمدند و مرا از خواب بیدار کردند و گفتند: برخیز و مولای خود، مهدی 

را اجابت کن که تو را طلب نموده است.
آنها مرا به محلی که اکنون مسجد جمکران است آوردند، چون نیک نگاه 
کردم، تختی دیدم که فرشی نیکو بر آن تخت گسترده شده، جوانی سی ساله 
بر آن تخت تکیه بر بالش کرده و پیرمردی هم نزد او نشسته است، آن پیر، 
خضر نبی)ع( بود که مرا امر به نشستن نمود، حضرت مهدی)عج( مرا به نام 
خودم خواند و فرمود: »برو به حسن مسلم )که در این زمین کشاورزی می کند( 

بگو، این زمین شریفی است و حق تعالی آن را از زمین های دیگر برگزیده است 
و دیگر نباید در آن کشاورزی کند«. عرض کردم: یا سیدی و مولای! لازم است 

که من دلیل و نشانه ای داشته باشم وگرنه مردم حرف مرا قبول نمی کنند.
فرمود: »تو برو و آن رسالت را انجام بده، ما نشانه هایی برای آن قرار می دهیم و 
همچنین نزد سید ابوالحسن )یکی از علمای قم( برو و به او بگو حسن مسلم را 
احضار کند و سود چندساله را که از زمین به دست آورده است، وصول کند و با 
آن پول در این زمین مسجدی بنا نماید. به مردم بگو به این مکان رغبت کنند 

و آن را عزیز دارند و چهار رکعت نماز در آن گزارند«.
این مکان )مسجد  این دو رکعت نماز را در  امام فرمودند: »هر که  آنگاه 

جمکران( بخواند مانند آن است که دو رکعت نماز در کعبه خوانده باشد.«
چون به راه افتادم، چند قدمی هنوز نرفته بودم که دوباره مرا بازخواندند و 
فرمودند: بزی در گله جعفر کاشانی است، آن را خریداری کن و بدین مکان آور 
و آن را قربانی کن و بین بیماران انفاق کن، هر بیمار و مریضی که از گوشت آن 

بخورد، حق تعالی او را شفا دهد.
حسن بن مثله جمکرانی می گوید: من به خانه بازگشتم و تمام شب را در 
اندیشه بودم تا اینکه نماز صبح را خوانده و به سراغ علی المنذر رفتم و ماجرای 
شب گذشته را برای او نقل کردم و با او به همان مکان شب گذشته رفتیم و 
در آنجا زنجیرهایی را دیدیم که طبق فرموده امام حدود بنای مسجد را نشان 

می داد.
سپس به قم نزد سید ابوالحسن رضا رفتیم و چون به در خانه او رسیدیم، خادم 
او گفت: آیا تو از جمکران هستی؟ به او گفتم: بلی! خادم گفت: سید از سحر در 
انتظار تو است. آنگاه به درون خانه رفتیم و سید مرا گرامی داشت و گفت: ای 
حسن بن مثله من در خواب بودم که شخصی به من گفت: »حسن بن مثله، از 
جمکران نزد تو می آید، هر چه او گوید، تصدیق کن و به قول او اعتماد نما که 

سخن او سخن ماست و قول او را رد نکن.«
از هنگام بیدار شدن تا این ساعت منتظر تو بودم، آنگاه من ماجرای شب 
گذشته را برای وی تعریف کردم، سید بلافاصله فرمود تا اسب ها را زین نهادند 
و بیرون آوردند و سوار شدیم، چون به نزدیک روستای جمکران رسیدیم، گله 
جعفر کاشانی را دیدیم، آن بز از پس همه گوسفندان می آمد، چون به میان گله 
رفتم، همین که بز مرا دید به طرف من دوید، جعفر سوگند یادکرد که این بز 
در گله من نبوده و تاکنون آن را ندیده بودم، به هرحال آن بز را به محل مسجد 

آورده و آن را ذبح کرده و هر بیماری که گوشت آن تناول کرد، با عنایت خداوند 
تبارک و تعالی و حضرت بقیهالله ارواحنا فداه شفا یافت.

ابوالحسن رضا، حسن مسلم را احضار کرده و منافع زمین را از او گرفت و 
مسجد جمکران را بنا کرد و آن را با چوب پوشانید؛ سپس زنجیرها و میخ ها را 
با خود به قم برد و در خانه خود گذاشت، هر بیمار و دردمندی که خود را به آن 
زنجیرها می مالید، خدا او را شفای عاجل ]سریع[ می فرمود، پس از فوت سید 

ابوالحسن، آن زنجیرها ناپدید شد و دیگر کسی آن ها را ندید.
بزرگان دینی و توجه به مسجد جمکران

بزرگان دینی همیشه توجه خاصی به مسجد مقدس جمکران داشتند و امروزه 
نیز مراجع عظام تقلید به این مکان توجه زیادی دارند و مردم را به حضور در 
این مکان ترغیب می کنند. چنانکه امام خمینی)ره( در مورد مسجد مقدس 
جمکران چنین فرموده اند: »با توجه به اینکه مسجد مقدس جمکران یادگاری 
عظیم از حضرت ولی عصر)ع( بوده و آن سرور امر به ساختن مسجد و توجه 
شیعیان به آن نموده اند  طبق روایت مرحوم شیخ صدوق)ره(  بنابراین وقف 
عام محسوب شده و امر تولیت آن با حاکم شرع بوده و اداره آن زیر نظر حاکم 
شرع با هیئتی از عدول مؤمنین و ثقات مطلع امین و علاقمند به آن جناب)ع( 

باید باشد.«
و هم چنین مقام معظم رهبری می فرمایند: »نماز شب خواندن، نافله خواندن، 
دعا خواندن، ذکر گفتن، متوجه خدا بودن، زیارت رفتن، توسل کردن و به 

مسجد جمکران رفتن، سازنده است؛ این ها شما را پولادین خواهد کرد.«
مسجد جمکران منشأ برکات فراوانی است

حجت الاسلام سید احمد واعظ موسوی در این زمینه در گفتگو با خبرنگار 
مهر، اظهار کرد: دین مبین اسلام برای مرکزیت بخشیدن به امور اجتماعی 
مکانی به نام مسجد تعریف کرده که محل سجده و جایگاه پرستش و عبادت 

خداوند است.
وی ادامه داد: از آغازین روزهای ورود پیامبر به مدینه، مسجدالنبی بنا شد و 
ایشان اقدام به ساخت مسجد قبا نمودند که الگویی برای همه مسلمانان شد 
که هر جا چند خانواده مسلمان زندگی کنند مسجدی می سازند تا همه مسائل 

اخلاقی، اجتماعی و اعتقادات را در آنجا حل و فصل کنند.
وی  با بیان اینکه مسجد مقدس جمکران تاکنون منشأ آثار و برکات فراوانی 
بوده، تصریح کرد: انوار مهدوی از این مسجد تابش کرده و عاشقان و دلباختگان 
برای ارتباط با امام زمان)عج( از ایران و حتی کشورهای دیگر به این مسجد آمده 
و با حضور پر رنگ و معنوی خویش درصدد رهنمون گرفتن و ایجاد ارتباط با 

حضرت ولی عصر)عج( هستند.
حجت الاسلام واعظ موسوی عنوان کرد: با توجه به توسعه مکان و فضای 
مسجد مقدس جمکران باید کارهای فرهنگی و معنوی در خور و شایسته ای در 
این مسجد انجام شود.وی اضافه کرد: باید اطلاعات خوب از این مکان معنوی در 
اختیار مشتاقان قرار گیرد تا به عنوان یک مرکز فرهنگی و اعتقادی بتواند نقش 

خود را در نهادینه کردن فرهنگ انتظار ایفا کند.
مسجد جمکران قدمگاه امام زمان)عج( است

حجت الاسلام غلامرضا شاهینی نیز با اشاره به فضیلت نماز در مسجد مقدس 
جمکران، اظهار کرد: امام مهدی)عج( فرمودند: هر کس دو رکعت نماز صاحب 
الزمان را در مسجد جمکران بخواند، مانند آن است که دو رکعت نماز در کعبه 

خوانده باشد.
این مقام مسئول درمسجد مقدس جمکران ادامه داد: مسجد مقدس جمکران 
مانند مسجد سهله و کوفه اعمال خاص دارد و مردم چون که می خواهند این 

ثواب را نصیب خود کنند، به این مکان مقدس می آیند.
وی با بیان اینکه حس و حالی که مردم برای ورود به این مکان دارند مربوط به 
امام زمان)عج( است، عنوان کرد: اینجا علاوه بر اینکه یک مسجد است و محل 
عبادت، قدمگاه امام زمان)عج( است و در کتب تاریخی قدیمی آمده است و این 

مسجد را متمایز کرده است.
حجت الاسلام شاهینی ادامه داد: اساس کار مسجد جمکران در بحث تبلیغات 
مباحث مهدویت است و مردم هم تمایل دارند که در این زمینه اطلاعاتی 
کسب کنند؛ بنابراین اساتید حوزه علمیه در بخش خواهران و برادران به  عنوان 

کارشناسان تخصصی مهدویت جوابگوی سئوالات و شبهات مردم هست
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معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با تاکید بر حداکثر بهره 
مندی از ظرفیت های گردشگری قم و استان های همجوار گفت:این 
استان سالانه میزان ۲۵ میلیون زائر و گردشگر از اقصی نقاط کشور 

و جهان است. 
یونس عالی پور عصر چهارشنبه در چهارمین همایش توسعه 
گردشگری قم و استان های مرکزی و اصفهان در هتل پارسیای قم، 
ابراز امیدواری کرد که از ظرفیت های حضور زائران در این استان 

استفاده کامل شود.
وی درادامه با اشاره به برگزاری هفته فرهنگی و اقتصادی قم در 
نبطیه لبنان گفت: طی روزهای ۱۹ تا ۲۵ اردیبهشت ماه سال جاری 
این برنامه اجرا وحوزه فرهنگی اقتصادی استان نیز کارتاریخی و 
ماندگاری را ارایه داد که مورد استقبال بی نظیر لبنانی ها قرار گرفت.

وی گفت: با توجه به علاقه مردم و شیعیان لبنان به شهر قم و حرم 
حضرت معصومه )س( این کشور از بهترین و مناسب ترین بازارهای 

گردشگری قم و استان های مرکزی و اصفهان به شمار می رود.
عالی پور با بیان اینکه سه استان یاد شده باید با یکدیگر در جذب 
بیش از پیش توریست و گردشگر همکاری داشته باشند، افزود: 
زائرانی که به قم سفر می کنند، باید این باور در آنها ایجاد شود که 

بهترین خدمات را دریافت کرده اند.
وی گفت: همچنین یک میلیون و ۷۰۰ هزار زائر عراقی نیز وارد قم 
می شوند، و از آنجا که با برخی از کشورها اشتراک های فرهنگی و 
مذهبی ویژه ای داریم، جذب آنها با توجه به شرایطی خاص اقتصادی 

منطقه نیازمند برنامه ریزی مفصل و مطلوبی است.
معاون استاندار قم، نبودن یک کانال رسمی و معتبر برای عزیمت 
زائران عراقی به قم را فقدان اساسی در حوزه گردشگری مذهبی 
عنوان کرد، و افزود: با توجه به قرابت و خویشاوندی عراقی های 
ساکن قم با زائران عراقی این موضوع باعث شده که آنان از طریق 

کانال های ارتباطی مختلف به این استان سفر کنند.
وی با بیان اینکه به منظور جلوگیری از سفر زائران مذکور از طریق 
کانال های غیر رسمی ،شرکت ها و آژانس های مسافرتی راه اندازی و 
ثبت شدند، گفت: با این حال تعداد زائر اولی ها و کسانی که به شکل 

رسمی و قانونی وارد قم می شوند، کمتر از زائرانی است که با واسطه 
دلالان به قم می آیند که اقداماتی نیز در حوزه حج و زیارت، میراث 

فرهنگی و حوزه گردشگری عراق انجام شده است.
عالی پور بااشاره به موضوع توریسم درمانی و ظرفیت های کشور و 
قم،ایجاد شرکت های فعال دراین زمینه را ضروری دانست، و افزود: 
برای استفاده از همه توانمندیهای قم، مرکزی و اصفهان باید به 

صورت مشترک شرکت هایی ایجاد شود.
وی با اشاره به فعالیت شرکت توسعه و عمران قم در راستای جذب 
گردشگر بویژه در حوزه سلامت گفت: نه تنها در حوزه زائران عراقی 
و گردشگری سلامت بلکه در سایر بخش های گردشگری مانند 
گردشگری معرفتی نیز می توانیم، کارهای خوب و موثری را با دعوت 

از نخبگان و دانشمندان از سراسر جهان انجام دهیم.
 ایجاد راه دسترسی از قم به مشهد اردهال  

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم نیز در 
حاشیه این مراسم ، افزود: امسال برای چهارمین سال این همایش با 
هدف توسعه گردشگری و استفاده از ظرفیت های مشترک این سه 

استان ترتیب یافته است.
عیسی رضایی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه میان میراث فرهنگی، 
فرمانداری و استانداری قم با شرکت توسعه و عمران برای تقویت زیر 
ساخت های گردشگری در این سه استان با مرکزیت قم و دبیرخانه 
گردشگری در این استان، افزود: یکی از بحث های جدی مطرح شده 
در این همایش ایجاد راه دسترسی از قم به طرف مشهد اردهال بود، 

و برای این طرح که مراحل مطالعات و عملیات اجرایی آن از امسال 
آغاز شده اعتباری بالغ بر۱۹۰ میلیارد ریال از سوی اصفهان تخصیص 

پیدا کرده است.
سرکنسول ایران درنجف: 

ظرفیت های گردشگری قم معرفی شود 
سرکنسول جمهوری اسلامی ایران درنجف اشرف  نیز در این 
ایران در  به بی تحرک بودن بخش گردشگری  اشاره  با  همایش 
کشورهای همسایه از جمله عراق، قطر و اردن گفت: ظرفیت های 
گردشگری قم باید به مردم کشورهای حوزه خلیج فارس معرفی 

شود. 
حمید مکارم اظهار داشت: با توجه به نزدیکی عید سعید فطر و 
تعطیلی یک هفته تا ۱۰ روزه در کشورهای همسایه، مردم کشورهای 
حوزه خلیج فارس و عراق در حال برنامه ریزی برای مسافرت هستند.
وی افزود: در حال حال حاضر کشورهای مختلفی مانند ترکیه، 
لبنان و هند در حال تبلیغ بسته های توریستی خود هستند، اما حتی 
یک تبلیغ کوتاه از جاذبه های گردشگری ایران در یکی از روزنامه 

های معتبر عربی وجود ندارد.
وی گفت: یکی از نقاط ضعف ما این است که منتظریم گردشگر، 
خود وارد کشور شود، و هیچ حرکتی از سوی شرکت های دولتی و 

خصوصی در این زمینه صورت نمی گیرد.
مکارم با بیان این که سالانه حدود ۲ میلیون عراقی به ایران سفر 
می کنند، افزود: یک تیم تحقیقاتی باید تشکیل شود و نقاط قوت و 

ضعف بخش گردشگری را ارزیابی نماید. 
وی با اشاره به تمایل گردشگران عراقی برای سفرهای درمانی به 
کشور هند گفت: در حالی که کشورهای ترکیه، لبنان و هند در 
کشورهای حوزه خلیج فارس دارای تیم پزشکی مستقر برای درمان 
اولیه و اعزام بیماران به کشورهای خود هستند، حتی یک پزشکی 

ایرانی نیز برای انجام این کار در عتبات عالیات وجود ندارد.
وی افزود: فضای کشورهای عربی عشایری است وآنان با یکدیگر 
ارتباط نزدیکی دارند و اگر خدمات پزشکی خوبی را از کشوری 

دریافت کنند دیگران را به سفر به آن کشور ترغیب می نمایند.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم :

قمسالانهمیزبان25میلیونزائروگردشگراست

خطیب جمعه قم با اشاره به مذاکرات ایران با کشورهای اروپایی پس از خروج آمریکا از برجام گفت: در مذاکرات باید هوشمندانه 
حرکت کرد و بدون نشان دادن ضعف اقتدار خود را نشان دهیم. 

آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی در کنار تبیین شرایط 
برای ادامه مذاکرات بر این نکته تاکید کردند که باید از موضع انفعال بیرون آمده، فعال شویم و موارد نقض حقوق بشر از سوی آمریکا و 
نوچه های او را فهرست و قاطعانه دنبال کنیم. وی ادامه داد: دراین راستا به فضل الهی مردم ایران بر همه این توطئه  ها غلبه خواهد کرد.

وی دربخش دیگری از سخنان خود ، باور به پیشتازی انقلاب اسلامی و سردادن فریاد شجاعانه در برابر ظالمان را مورد توجه قرار داد 
و گفت: ان شاءالله در روز قدس ملت ما نشان خواهد داد که شجاع، قاطع، در میدان و در کنار رهبری استوار ایستاده است و فریاد مرگ 
بر آمریکا هرگز خاموش شدنی نیست. مدیر حوزه های علمیه در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به شرایط جدید کشور اظهار کرد: 
طرحی که امروز برای مهار انقلاب اسلامی و ملت رشید و بزرگ ایران در دست انجام است، هرگز طرح جدیدی نیست که ترامپ آورده 
باشد. وی گفت: این طرح مدون آمریکایی  هاست که در چند محور دنبال می  شود و مهم ترین محور آن جنگ تمام عیار اقتصادی برای 

کاهش ارزش پول ملی، کاهش درآمدها، افزایش هزینه ها، گرانی اجناس و تعطیلی مشاغل و صنایع می باشد. 
اعرافی گفت: این یک بحث عادی نیست،نقشه طراحی شده ای است که آمریکایی ها به صراحت اعلام می کنند که به دنبال آن 
هستند و هدف آنان این می باشد که زندگی مردم را سخت کنند تا آنان در مقابل نظام اسلامی بایستند. وی با اشاره به این که 
رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان نظام تضعیف مولفه  های قدرت مردم و انقلاب اسلامی را تبیین کردند، گفت: تضعیف اقتصاد 
جمهوری اسلامی، تضعیف اعتماد مردم به نظام اسلامی و کاهش نفوذ منطقه ای و بین المللی ایران از جمله دیگر هدف های دشمن 
است.  اعرافی با بیان این که دشمنان همه ابزارها را به کار گرفته اند که قدرت منطقه ای ایران را کاهش دهند، افزود: صنایع دفاعی 
جمهوری اسلامی که بازدارنده است را هدف قرار داده اند، آنها به دنبال این هستند که تمام ارکان قدرت ما را در بخش نظامی، امنیتی، 
اقتصادی و اجتماعی از میان بردارند.  وی با اشاره به این که ملت باید بداند که وسط کارزاری بزرگ است، بیان کرد: آنها می خواهند 
مذاکرات را فرسایشی کنند و قدم به قدم جلو بیایند، آنها قصد دارند عناصر قدرت را از طریق مذاکرات از میان بردارند، ما باید وحدت و 
هم افزایی را زیر سایه رهبری و ولایت فقیه افزایش بدهیم. اعرافی با بیان این که ملت بزرگ ایران دین و دنیای خود را با رشادت حفظ 
کرده است، گفت: اقتصاد مقاومتی امری است که باید در صدر برنامه  ها قرار گیرد، با اهتمام بیشتر مسئولان می  توان بسیاری از گره  ها 

را باز کرد، در شرایط کنونی به عزم قوی  تری نیاز است و ملت این مساله را از دولتمردان مطالبه می  کند. 

نماینده مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه اعتقادات و باورهای دینی در جامعه به شدت با خطر مواجه است، گفت: مبارزه با بدعت 
ها و زمان شناسی از وظایف ائمه جماعات است که باید در این راستا شرایط جهان را به خوبی شناخته و از توطئه های دشمنان آگاه باشند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در گردهمایی ائمه جماعات شهر مقدس قم که در مسجد حضرت فاطمه زهرا)س( آبشار قم برگزار 
شد، به تبیین وظایف روحانیت در تبلیغ دین پرداخت و گفت: نخستین وظیفه ائمه جماعات شناخت عمیق دین است؛ زیرا هر کسی که 

بخواهد دین را تبیین کند دانش لازم آن را باید دارا باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبری افزود: امروزه باید بدانیم که سطح سواد جامعه افزایش یافته است و ائمه جماعات باید در کنار دانش حوزوی 

از علوم روز نیز آگاهی داشته باشند.
وی دومین وظیفه ائمه جماعات را خودسازی و تهذیب نفس دانست و اظهار داشت: قبل از اینکه به دیگران تذکر بدهیم باید خویشتن 

خویش را تذکر دهیم و به عبارت دیگر واعظ درونی داشته باشیم.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به اینکه عالم دین باید عامل به احکام شریعت باشد، اضافه کرد: نشر فرهنگ اسلام و آموزه های دینی 
وظیفه سومی است که بر دوش روحانیت است؛ امروز در عصر غیبت کبری وظیفه رسالت انبیای الهی بر دوش روحانیت قرار گرفته است.

عضو مجلس خبرگان رهبری چهارمین وظیفه ائمه جماعات را پاسداری از مرزهای اعتقادی دانست و ابراز کرد: روحانیت دیده بان فکر و 
اندیشه اسلامی است. وی با تأکید بر اینکه اعتقادات و باورهای دینی در جامعه به شدت با خطر مواجه است، تصریح کرد: گاهی دیده می 

شود که برخی افراد حیواناتی همچون سگ را از فرزندان خود بیشتر دوست می دارند؛ این نشانگر فقر اعتقادی است.
آیت الله حسینی بوشهری تأکید کرد: روحانیون باید در مساجد حضور فعالانه داشته باشند؛ محله ها باید به وسیله مساجد اداره شوند.

نماینده مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبری مطرح کرد: مبارزه با بدعت ها و زمان شناسی از دیگر وظایف ائمه جماعات است که باید 
در این راستا شرایط جهان را به خوبی شناخته و از توطئه های دشمنان آگاه باشند تا بتوانند در جهت خنثی سازی توطئه ها گام بردارند.

وی بیان جاذبه های دین را یکی از فرصت های تبلیغی ائمه جماعات معرفی کرد و گفت: در این راستا نباید به بودجه چشم دوخت بلکه 
باید به پیروی از علمای بزرگ جهادی عمل کرد.

آیت الله حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: ائمه جماعات باید با همکاری برخی از اهالی محل سعی کنند منطقه پیرامون مسجد را 
شناسایی کرده و با تشکیل جلسات هم اندیشی، تبلیغ نفر به نفر و چهره به چهره با آن ها درصدد رفع مشکلات و آسیب های فردی و 

اجتماعی آن محل قدم بردارد.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

مذاکراتبایدهوشمندانهباشد
آیت الله حسینی بوشهری: 

اعتقاداتوباورهایدینیدرجامعهبهشدتباخطرمواجهاست






